
Direcció i coordinació 

Fotografies 

Pilar Beatriz de Vicente i Mira 

Imprenta Núñez

Col·laboradors 
Rafael Poveda 

Alejandro Martínez i Palomar 

Antonio Martínez 

Arxiu i xarxes socials de la comissió 
Toni Díez 

Disseny de cobertes 

Títol: De la vinya a la festa

Impremta i enquadernació 

D.O.A., el vi de la terreta. 

Mai es tard 
Llibret de la Foguera Calvo Sotelo 2023, 95 Aniversari 

Edició 
Foguera Calvo Sotelo 

A105-2020 

El llibre ha participat en la convocatòria dels premis
de la Generalitat per a la promoció de l'ús del valencià 

Depòsit legal 

Enllaç a l'allotjament
web del llibret 



Salutació de l'Alcalde d'Alacant 
Luis Barcala i Sierra 

El viscut al novembre va servir per a recuperar part de la història i les tradicions 
d'Alacant. Els articles d'aquest llibret, em resistisc a denominar-lo així per la qualitat del 
seu contingut, destaquen el gran valor dels nostres vins i la gran tasca de promoció 
desenvolupada per la Denominació d'Origen Alacant, la primera del món com està 
demostrat documentalment. 

És obligació nostra continuar defensant el llegat del que és aquesta prestigiada 
Denominació d'Origen. Perquè, si Alacant va rebre el 1490 el privilegi reial del títol de 
Ciutat pels seus mèrits i activitat comercial, cal subratllar que va ser el vi alacantí un 
dels grans motors de l'activitat portuària. 

Em sembla lloable la iniciativa de la foguera Calvo Sotelo, presidida amb encert per 
Chary Palomar Ángel, d'editar un llibret monogràfic sobre els vins de la província 
d'Alacant. I més, si es fa coincidir amb el 95 aniversari de la fundació de la foguera i els 
noranta anys de la Denominació d'Origen Protegida (DOP) Alacant. Felicite els 
foguerers de Calvo Sotelo per recordar aqueixa celebració i pel contingut d'aquesta 
publicació. 

És en aqueixa línia on radica la transcendència d'una publicació com aquesta. Ens 
introdueix, mitjançant una sèrie d'interessants articles, en la transcendència dels vins 
alacantins. Alhora, es converteix en un element de lectura i consulta capital per a la 
promoció vinícola d'Alacant. Finalitze com vaig començar, amb la meua salutació i 
felicitació a la foguera de Calvo Sotelo. 

Vaig tenir l'ocasió d'assistir, al novembre passat, a la lectura del Ban de Final de la 
Verema, que pretenc que es convertisca en una cita obligada anual a Alacant, i a la 
posterior recreació de l''Aula Nova' del Consell on, des de 1510, es reunia el govern de la 
Junta d'Inhibició del Vi Foraster d'Alacant. Un doble acte, amb transcendència 
històrica, que parla clar de la importància dels vins d'Alacant al llarg de segles. 





Manuel Jiménez i Ortiz 

"La llum d'Alacant" es va encendre a la plaça de l'Ajuntament d'Alacant el 15 d'octubre 
de 2022. Ho va fer per a il·luminar les bellees 2023, Fátima Pérez Vozmediano i Lucía 
Fernández Gerona, i les dames, Macarena Martínez Palomar, Claudia Roselló Maeso i 
Valeria Rizzo Gómez, amb el ressò de les emotives paraules del mantenidor de la 
presentació, Juan Francisco Trigueros Estáñ. 

Va ser l'acte amb el qual la foguera de Calvo Sotelo, "la radiante de luz y de soles", que 
escriguera el prestigiat Moisés Davia, va obrir el calendari d'actes del seu 95 Aniversari. 
Des d'aqueix moment, i fins que el pròxim 24 de juny cremen les creacions de Mario 
Gual i Vicente Giner, molt es parlarà de la comissió presidida per Chary Palomar Ángel. 

Els estudiosos, per tractar-se d'una de les fundadores de les Fogueres, bussejaran en 
arxius i hemeroteques per a conèixer com va ser aquell primer any d'una comissió 
denominada "Plaza de la Reina Victoria". Coneixeran que el lema d'aquella foguera, 
signada per Juan Esteve, va ser "Escena picaresca" o, en el valencià d'aquells anys, 
"Bona vista vecham". Aqueix grup humà, presidit per Juan Martínez Blanquer, va 
comptar per a les cercaviles amb la Unión Musical "Santa Cecilia", de Caudete. 

Salutació del Regidor de Festes d'Alacant (fins al 27 d'abril de 2023) 

Hui, 95 anys després, aquesta comissió celebra aquest aniversari. Ho fa, figuradament, 
brindant en aquest llibret amb una copa del bon vi d'Alacant. Un vi, la història i la 
qualitat del qual està perfectament documentada i analitzada en aquestes pàgines. 
Vi d'Alacant amb Denominació d'Origen des de 1510 per a una foguera 
riqueza de arte español 
que llevas prendida en las llamas 
la gloria triunfante del dios del amor 

Com figura en la partitura de Davia, qui també va ser director de la Banda Municipal 
d'Alacant. 





Salutació de la Presidenta

Per noranta-cinqué any els veïns del districte sentiran la música tradicional festera en 
els seus carrers i admiraran com la comissió dóna alegria als seus carrers, alhora que els 
trons i els masclets ressonaran en el districte, un lloc tan cèntric de la nostra ciutat, 
mentres les blanques mantellines de les núvies alacantines faran que els nostres 
visitants puguen reconéixer les vostres belleses i les seuse dames d'honor, regines de 
les nostres festes i identificables per aquesta peça d'indumentària. 

Així doncs, espere que qui ara llig aquestes línies faça tots els possibles per a poder 
viure aquests moments i altres més significatius, com ara la plantà o la cremà, o una 
desfilada pel recorregut oficial, amb els membres d'aquesta foguera, perquè podrán 
experimentar el mateix goig que cacascun d'ells viurà i que estarà encantat de 
compartir-hi. Però tinga en compte que aquesta alegria és l'última manifestació d'un 
any de sacrifici per donar lluentor al districte tres-cents seixanta-cinc dies de l'any. 

Antonia Martín-Zarco i Marín 

Em proporciona un gran plaer posar negre sobre blanc una salutació per a una 
foguera que significa noranta-cinc anys d'història per a Alacant, a les portes de 
complir un segle d'existència, sent una senyera emblemàtica de les Fogueres de Sant 
Joan pels meravellosos monuments de cartó pedra que sempre planta, magnífics 
exemples d'allò que és l'art efímer per als alacantins i de l'esforç i el goig que suposen 
fer que tots aquells que s'apropen als monuments queden bocabadats. 

Per tot això, amic lector, té a les seues mans un símbol en paper de les tradicions 
populars alacantines i d'allò que és el veritable cor de les Fogueres de Sant Joan, és a 
dir, aquest llibret és molt més que només un llibre de festes: és la prova de la 
importancia de la foguera Calvo Sotelo en la vida alacantina. 

de la Federació de les Fogueres de Sant Joan 





Un any més, em dirigisc al lector o lectora d'aquest llibret per a pregonar, des 
d'aquestes pàgines i línies, les meravelles que estan tan pròximes. 

Chary Palomar i Ángel 
Salutació de la Presidenta de la Foguera Calvo Sotelo 

El 2023 va començar amb un gran projecte, que va ser el d'agermanar-nos amb la Falla 
Comte Salvatierra-Cirilo Amorós, un agermanament que ens ha fet molta il·lusió i que 
ens va regalar moments molt emotius a València. 

Després de donar tot el nostre suport a Alba, la nostra Candidata i Padrina Infantil, i 
rebre de tornada Macarena Peláez, després de la seua experiència com a Dama del 
Foc Infantil, ens vam endinsar en el nadal on vam aconseguir un premi pel nostre 
Betlem Tradicional, per part de l'Associació de Betlemistes. 

La nostra gran festa de foc s'acosta i enguany, amb un toc especial, ja que es 
compleixen 95 anys des de la fundació de la nostra comissió, així com de tota la Festa 
Oficial d'Alacant. 

Per part nostra, afrontem aquest any amb més il·lusió que mai perquè, si l'any passat 
les Fogueres recuperaven tímidament la normalitat, enguany brillaran en tota la seua 
puresa. 

Vam donar el tret d'eixida amb la nostra presentació, celebrada per primera vegada a 
la plaça de l'Ajuntament, on vam donar a conèixer a Alacant les que estan sent i seran 
unes grans representants. Fàtima i Lucía, unes Belleses molt especials amb un gran 
afecte per la seua foguera. Sempre tan guapes i amb aqueix somriure radiant, 
ambdues compten amb una llarga experiència en la festa i saben donar el millor de si 
mateixes. Valeria, que repeteix com a Dama d'Honor Infantil en solitari, però que en 
absolut està sola, ja que després de tres exercicis, tornem a tenir Dames d'Honor 
adultes, Claudia i la meua filla, Macarena, que completen aquest bell ram de cinc flors. 



Tots junts, aquest 2023, complim 
una vegada més el somni de foc 
d'Alacant. 

MAI ÉS TARD 

Ara que s'acosten les dates assenyalades, posem el focus en els nostres artistes: 
Vicente Giner, que un any més ens plantarà una gran foguera infantil, i Mario Gual, que 
debutarà a la nostra plaça i en la primera categoria alacantina, sent el primer artista 
procedent de València que plantarà en Calvo Sotelo des dels anys 30. 

Queda ultimar-ho tot i viure-ho 
amb molta  intensitat ,  tots  i 
cadascun dels 'sotelers' i 'soteleres', 
aportant el seu granet d'arena. 
Sempre de la mà dels nostres 
germans de Sant Vicent, la Foguera 
Lillo Juan, els nostres nous germans 
de València i, per descomptat, els 
nostres imprescindibles companys 
d e  v i a t g e ,  a q u e i x e s  d u e s 
fantàstiques barraques: Ací no fem 
res i La Millor de Totes. 



Salutació de la Presidenta Infantil de la Foguera Calvo Sotelo 

Tots junts viurem la festa de foc gaudint de tots els actes que la formen. 

Aquest any és molt especial per a mi, ja que tinc l'honor de representar tota la comissió 
infantil i especialment, la meua estimada Lucía, acompanyant-la en el seu gran any 
com a bellea infantil, igual que va fer ella amb mi sent la meua dama. Des de xicoteta, 
he pogut sentir l'emoció de la festa en aquesta gran comissió i he aprés a gaudir de 
l'olor de pólvora, el soroll de les mascletaes, els riures en la desfilada del ninot, l'emoció 
de desfilar en l'ofrena, els nervis de les últimes hores abans de la cremà... 

Un bes a tots i bones fogueres 2023! 

Benvolguda comissió infantil de la Foguera Calvo Sotelo, 

Espere que la nostra comissió visca unes Fogueres inoblidables i desitge a la nostra 
bellea infantil, Lucía, i a la seua dama, Valeria, que gaudisquen com mai la festa de les 
Fogueres. 

Carmen Moreno i Olivas 

És un gran any per a la nostra foguera, ja que celebrem el 95 aniversari de la nostra 
comissió adulta. Anime tots els xiquets i xiquetes que vulguen viure des de dins la 
festa més important de la terreta que s'unisquen a la nostra comissió per a fer d'aquest 
2023 l'any més especial. 





D.O.A
EL VI DE LA TERRETA



Alacant conforma el seu cicle anual la nit 
de Sant Joan amb la "cremà" de les 
fogueres. Un ritu ancestral on fem 
cremar els nostres enutjos i enterrem el 
v inagre que la  v ida ens depara . 
Arranquem de nou cada any buscant 
avatars que ens facen més feliços. Les 
"fogueres" són com les vinyes, les hem 
de podar cada any perquè rebroten a la 
primavera i ens tornen a donar el vi nou. 
Un fènix atàvic en forma de roda 
temporal que s'endinsa en el més 
profund de la nostra tradició. 

Recollim ací un breu recorregut per la 
història del vi més conegut inter-
nacionalment de la província, que a punt 
va estar de desaparèixer, però que ha 
sigut recuperat. Es tracta d'una de les 
ensenyes comercials d'Alacant. El 
Fondellol. Vi que va estar íntimament 
lligat a la festa de les fogueres. 

Rafael Poveda 
Enòleg

La Condomina, a l'horta d'Alacant, ha 
sigut el bressol del Fondellol. Durant 
segles, les famílies alacantines més 
importants han tingut en ella les seues 
finques de cultiu i cases d'esbarjo. He 
arreplegat més de huitanta noms 
d'origen forà. Clans vinguts durant 
segles a negociar i comerciar amb 
l'exportació del vi. Com bé va explicar 
l'insigne Germán Bernácer, va ser el vi la 
columna vertebral de l 'economia 
alacantina i des del nostre port van eixir 
milions de litres de vi i van entrar-ne 
d'altres d'or en forma de diners i divises. 
El gran negoci va culminar amb la crisi de 
la Fil·loxera i el tractat amb França que va 
permetre que la ciutat d'Alacant i molts 
pobles de la província floriren.

El Fondellol d'Alacant 



Ara, com fènix alacantí, el Fondellol alça 
de nou el vol i gaudeix d'un moment dolç, 
amb un prestigi renascut, que nosaltres, 
hereus d'aqueixa responsabilitat, hem 
assumit amb entusiasme, predicant per 
tot el món les seues grans virtuts. És 
precisament durant aquestes dates tan 
assenyalades de Sant Joan, quan els 
nostres millors productes fan presència a 
les nostres taules, tant de casa com de la 
barraca. 

Però fem un repàs per la història del 
nostre preuat vi: 

en la nit de Sant Joan 

Demane a la Faç Divina 

Etimologia 

L'origen de la paraula Fondillón ve de 
fondo. Fondellol en valencià. El lingüista 
Roque Barcia Martí (1821-1885) en el seu 
diccionari etimològic diu: 'Vino rancio de 
Alicante. Vino que queda en la cuba 
antes de volver a rehenchirla. La forma 
jerezana para este concepto de crianza 
es solera'. 

cistelleta de bacores 

estar sempre en Alacant 

També en l'arquitectura, amb edificis 
meravel losos com el Palau de la 
Diputació, la Casa Carbonell, l'actual 
MARQ, la Casa Lamagnier o l'edifici de la 
Unión y el Fénix, obres totes elles de 
l'insigne arquitecte Juan Vidal Ramos, 
bon gastrònom i  coneixedor del 
Fondellol que va escriure un poema que 
comença així: 

i tenir coca en tonyina 

i vi de la Condomina. 

Juan Vidal Ramos 



El poble pla utilitza un altre sinònim per a 
referir-se al nostre gran vi, em referisc al de 
"mare", que tantes vegades hem escoltat 
als nostres majors. La mare del vi és la 
solera o fondellol que roman en la bota i 
que transmet les seues característiques al 
vi nou que li arriba damunt, després del 

farciment. Per això és tan important 
respectar-la i tenir una bona praxi en el 
celler amb farciments curts i anuals 
utilitzant altres soleres més joves però el 
més semblants possible, que alleugen la 
mare, solera o fondellol d'un esforç que 
desvirtue la seua personalitat. 

La primera vegada que vaig trobar la 
paraula fondellol escrita va ser gràcies a 
la primera edició del Dietari de Pere Joan 
Porcar (1560–1629). Porcar, un clergue 
valencià del segle XVI, utilitza el terme 
fondellol per a referir-se a la solera i 
reserva en cabals monetaris que havia 
de tenir l'església. 

En aquest deliciós text titulat "Coses 
evengudes en la ciutat y regne de 
valencia 1585-1629", Porcar sosté que no 
s'havia de gastar la totalitat del caixonet 
d'almoines en els pobres, sinó que calia 
guardar-ne sempre una part i escriu: "la 
Església havia de tenir fondellol i no 
havia de gastar tot lo que podía". De la 
mateixa manera, els arquitectes utilitzen 
el terme solera per a referir-se als 
fonaments d'un edifici, la paraula 
fondellol també significa base sòlida o 
fonament. La solera es compon d'una 
part  sò l ida ,  producte  d 'anys  de 
precipitació de la matèria colorant i 
d'una altra líquida que és el vi en si 
mateix. 

Territori Monestrell 

Hui dia la producció de Fondellol se 
circumscriu bàsicament a la zona del 
Vinalopó. És el triangle que forma el 
territori de Monòver, Petrer, Castalla, 
Saix, Villena, Salines, el Pinós, l'Alguenya, 
la Romana, els Fondons i tornada a 
Monòver. 



Per a elaborar el Fondellol és imprescin-
dible utilitzar raïm que estiga cultivat en 
vinyes qualificades i autoritzades pel 
Consell Regulador de la Denominació 
d'Origen Alacant. No es pot fer Fondellol 
de parcel·les que estiguen fora d'aquest 
marc de control de qualitat. 

El primer que farem és buscar una vinya 
que reunisca aquestes condicions i que a 
més tinga les següents característiques: 
ha de ser una vinya en vas, evitant les 
espatleres, per descomptat, de la 
varietat Monestrell exclusivament, 
bancals disposats en marc reial, a portell 
o de carrers amples, amb una densitat 
que no supere les mil sis-cents ceps per 
hectàrea, cultivat de manera tradicional, 
sense addició de pesticides i de ceps 
que siguen molt vells, com a mínim 
cinquanta anys i que ens asseguren una 
producció escassa però d'alta qualitat. 
Després hem d'assegurar que el cultiu 
siga en secà. No val una vinya regada o 
amb degoteig. També procurarem que 
la terra siga blanca i calcària i no ens 
importarà que tinga pedres tosques o 
graves que provoquen una gran 
refracció. Quan el sol rebota en les 
roques provoca una maduració molt 
homogènia en els raïms. No ens valen 
fondalades de margues fosques, 
fangoses o terres humides. Una bona 
altura, lleugera inclinació, orientació sud, 

en llomes i tossals de solana, afavorirà 
una bona insolació, vents secs i absència 
d'humitat. 

Les tardors poc plujoses ens permetran 
sobre madurar en el cep i recol·lectar 
raïm lleugerament pansificat, amb gran 
concentració de color, sucres i àcid 
tartàric. Aquestes condicions úniques 
del Vinalopó alacantí ens van permetre 
batre el rècord de verema tardana el 
2016, quan el 19 de novembre, mentre al 
nord d'Espanya començava a nevar, a 
Monòver, no obstant, davall un sol 
potent i un cel blau intens, a 23 graus de 
temperatura, vam entrar al celler les 
caixes repletes de raïms sans d'un 
meravellós Monestrell súper madur, 
dolcíssim i fragant que anunciava, sens 
dubte, un futur gran Fondellol. 

Tècnica d'elaboració 



Ja tenim un vi amb 17 graus i uns 35 g de 
sucre aproximadament. Aquest vi que jo 
anomene protofondellol (serà Fondellol 
en un futur), té un color extremadament 
roig, quasi porpra, una aroma fragant de 
fruites madures i un sabor suaument 
dolç o abocat. Després l'enviarem a les 
botes per a començar a criar-lo. Una 
dècada després li direm Fondellol. 

Quan cap a la fi d'octubre o primers de 
novembre arriba el raïm negre de la 
varietat Monestrell al celler, està súper 
madur i  l leugerament pansificat. 
Bolquem les caixes amb la verema en 
una taula de selecció on amb les nostres 
pròpies mans anem seleccionant els 
raïms sans i separant els defectuosos, els 
pàmpols i les tiges que hagen arribat del 
camp. Després cal desrapar, que és 
l'acció de separar els grans de la rapa. 

La rapa no la volem, la deixem al camp a la 
intempèrie perquè es podrisca i a l'any 
següent l'enterrarem als bancals per a 
millorar la terra. Només els grans bons 
entraran en l'espremedora que, de 
manera suau, entre corrons de goma, 
pressionarà el raïm perquè es trenque i 
fluïsca el suc. Tota aqueixa massa la 
posarem en xicotets depòsits tecnològics 
d'acer que permeten controlar la 
temperatura de fermentació i altres 
operacions destinades a buscar la 
màxima perfecció en l'elaboració. Durant 
diverses setmanes, molt lentament, els 
llevats autòctons transformaran els sucres 
del most en alcohol amb el consegüent 
despreniment d'anhídrid carbònic. Cal 
tenir precaució i ventilar el celler perquè 
no hi haja accidents. Cada dia farem 
remuntats consistents a traure líquid del 
fons i regar el barret o part superior per a 

obtenir una maceració homogènia. Cap a 
la quarta setmana la fermentació es 
detindrà de manera natural. Això ocorre 
perquè els llevats, davant l'alta presència 
de l'alcohol que ells mateixos han produït, 
moren sense poder acabar el treball a 
manera d'immolació prematura. Tal 
vegada per això es consagra amb vi, 
perquè els llevats moren per nosaltres per 
a salvar-nos del tedi i fer-nos feliços. La 
similitud és evident. 



Sistema de criança 

Els vins més nous cauran sobre els més 
ancians, i aquests, al seu torn, aniran 
transmetent les seues característiques 
als més novells. En aqueix temps els 
antocians, la part roja de l'enocianina 
–matèria colorant del vi- s'anirà oxidant 
lentament i precipitant juntament amb 
les sals minerals al fons de la bota. 
Aquests cristalls microscòpics aniran 
incrementant la solera sòlida, formant 
una massa ultradensa i  saborosa 
producte d'anys i anys de sedimentació. 
Els leucoantocians –part blanca de 
l'enocianina- ocults després dels seus 
germans rojos, s'aniran mostrant amb el 

pas dels anys donant al protofondellol 
un color cada vegada més ambarí i ocre. 
Al mateix temps, producte d'aquests 
complexíssims fenòmens naturals, 
aniran apareixent elements volàtils i 
olors secundàries que ens recordaran el 
pa de figa, el cafè recentment molt, les 
garrofes seques i les avellanes torrades, 
en  una  mixtura  d 'a romes  súper 
sofisticades que només el Fondellol 
d'Alacant posseeix. Aquell afruitament 
inicial s'anirà transformant en un 
meravellós ranci, paraula positiva en el vi 
vell, i apareixeran sabors d'evolució que 
ens recordaran les panses, gust melós, 
abocat i molt persistent que ens durarà 
tot el dia en la boca, en les mans i en el 
postgust i que antigament es va dir vi de 
mocador. Una dècada d'espera serà 
necessària per a gaudir del venerable 
Fondellol. 

El vi nou d'un roig intens, porpra, dolç i 
fragant, amb aroma de compota i raïm 
madur està fet i espera impacient en els 
depòsits d'acer que passe el nadal. 
Després de reis, el trasbalsarem a les 
botes monoveres per a començar a criar-
lo. Aquests envasos tenen 150 cànters 
alacantins (1.732,5lt.) Fusta molt vella de 
roure centenari amb més de cent anys 
d'antiguitat .  Arbres salvatges de 
creixement espontani que es van talar fa 
més de dos segles al Canadà. En entrar el 
vi en contacte amb la fusta prenyada de 
tàrtar i soleres de vi més vell, començarà 
un procés d'envelliment que durarà deu 
anys 

La bota alacantina 

Cada regió vinícola del món té la seua 
pròpia barrica de criança, les més 
conegudes són Bordeus 225lt. Xeres 
600lt. i Porto 630lt. A Alacant, per a criar el 
Fondellol, tenim el nostre propi envàs i 
ens ha acompanyat durant quatre 
s e g l e s .  B o t a  é s  l a  fo r m a  c u l t a 
d'anomenar-la i la seua capacitat és de 
1.732,50lt. Aqueixa grandària tan absurda 



té una explicació.  Des de temps 
immemorial els boters alacantins van 
construir les botes utilitzant una unitat 
de mesura medieval anomenada cànter 
o cántaro, molt antiga i prèvia, per 
descomptat al sistema mètric decimal 
que mesurava 11,55 litres. Les botes més 
comunes solien tenir 150 cànters, encara 
que també se'n fabricaven en menor 
quantia de 125 cànters, norantens de 90, 
huitantens de 80 i seixantens de 60. 

La bota es construïa amb roure americà 
procedent del Canadà i del nord dels 
Estats Units. Arribava al port d'Alacant en 
gruixuts troncs i a vegades en grans 
taulons, sobre les cobertes dels vaixells 
pesquers que arribaven procedents del 
mar del nord amb les seues bodegues 
plenes de bacallar, que va ser durant 
diversos segles l'aliment dels pobres. 

A base d'enginy, foc i colps, els boters 
d'Alacant, Monòver, Villena i altres 
pobles, tallaven i doblegaven les 
dogues. Les de la panxa es tornaven 
hermètiques a base de pressió i les del 
fons posant entre elles una tira de boga 
que feia la funció de junta natural. Una 
bona bota havia de tenir dogues de 1,50 
polzades (3,81 centímetres) de grossor i 
cinc cèrcols de ferro a cada costat. En 
l'argot cellerer rebia els noms de testa, 
coleto, corbatero, panxa i panxut 
(cabeza, cuello, corbatero, panza i 
panzudo). 

La bota era un envàs estàtic i sempre 
s'utilitzava per a criar els vins i el 
Fondellol, antany també per a fermentar. 
Per a transportar el vi al port s'utilitzaven 
altres grandàries menors com les pipes i 
els bocois, tots ells fets de fusta de 
castanyer. Els millors Fondellols dormen 
hui dia en botes centenàries zelosament 
guardats i esperant ser degustats en els 
grans moments de la vida. Cal tenir 
paciència. 

Els primers comerciants 

Les primeres notícies sobre l'exportació 
del vi alacantí apareixen en l'obra 
Intinerarium per europa, de Jeronius 
Münzer, un viatger alemany que va 



arribar al port d'Alacant el 1498 i diu 
literalment: "En la part oriental d'aquesta 
terra s'elabora molta quantitat de vi 
blanc, però és més encara la del que 
anomenen negre d'Alacant, de gran 
mercat a Anglaterra, Escòcia, Flandes i 
altres llocs d'Europa. És un vi molt espès i 
de pujat color, fins al punt que a Flandes 
amb ell encapçalen i enforteixen el vi del 
Rhin, perquè en aquesta nació és tant el 
seu consum que sembla increïble. El dia 
que vam para a la ciutat vam veure al 
port vint-i-sis naus de Biscaia, de 
Flandes i d'altres països que anaven a per 
carregament de vi". 

"Els vins que importen els nostres 
comerciants són només els que es 
produeixen prop de la mar com el 
Màlaga, Xerés, Tent i Alacant. D'aquest 
ú l t i m ,  n ' i x  p o c a  q u a n t i t a t  i  e n 
conseqüència els vinaters fan mescles 
per a elaborar-lo i poder servir-lo a 
Londres. Hi ha una classe de vi blanc 
suau que naix entre les muntanyes de 
Galícia anomenat Ribadavia, però no del 
cos suficient per a suportar el viatge per 
mar. Portugal no ofereix ara vins que 
valga la pena transportar. No obstant 
això, el vi d'Alacant, que a James V 
d'Escòcia, el 1538, li encantava beure en 
estat pur, va ser mesclat, fabricat i 
transformat més tard en Tent, i va ser 
durant molt de temps el més semblant al 
Porto, que va entrar a Anglaterra. Però les 
anyades de les riberes valenciana i 
cata lana —de les  qua ls  A lacant , 
Tarragona i Barcelona eren els principals 
p o r t s  t r a d i c i o n a l s — ,  p e r  m o l t 
embriagadores i tànniques que foren, 
van continuar trobant gran acceptació a 
Anglaterra durant els anys del gran 
consum de vi". 

Ja en el segle XVII, James Howell, 
secretari del ministre de Finances de 
Carles I, li escriu: 

Howell 



Pocs anys després, el 1785, Joseph 
Townsen dona compte dels guanys que 
proporciona el vi d'Alacant: "Els dies 
següents a la meua visita al pantà vaig 
anar a veure l 'horta per conèixer 
l'agricultura d'aquesta fèrtil vall, rica en 
cultius i aigua. El ràpid creixement que 
contempla la vegetació en els climes 
càlids sorprèn moltíssim els habitants de 
regions més septentrionals. Un dia que 
vaig expressar al governador la sorpresa 
que a mi mateix em produïa el fet, em va 
portar a la vesprada a l'hort del Sr. 
Lorenzo Mabile, a curta distància de la 
ciutat, on vam poder passejar davall 
l'ombra d'arbres que només quatre anys 
abans no existien més que com a 
plançons, llavors o xucladors. Vam veure 
tres-centes figueres i tres mil cinc-centes 
vinyes totes elles repletes de fruits; i el 
propietari i la seua família poden ja beure 
vi de la seua pròpia collita. D'aquestes 
vinyes va traure l'any passat tres tones i 
mitja de vi, la qual cosa suposa una 
mit jana d'un quart per vinya.  La 
producció total d'Alacant ascendeix a 
unes quatre mil tones. Per a produir vi 
Fondellol, els raïms es posen sobre 
elevades estructures de vímet durant 
quinze dies a la influència del sol i de 
l 'a i re  perquè la  humitat  sobrant 
s'evapore. A continuació, es premsen". 

Segle XVIII 

La visita del britànic Henry Swiburne a 
Alacant el 1776 confirma el negoci i 
l'exportació dels vins d'Alacant: "Darrere 
del pujol i el castell s'estén una plana de 
diverses llegües en circumferència 
anomenada les Hortes. Els jardins 
d'Alacant estan situats al llarg de la riba 
de la mar, envoltats pels seus tres costats 
de muntanyes molt altes. És una vall 
molt bella, profusament esguitada de 
pobles, viles, granges i plantacions de 
tot tipus d'arbres fruiters, però en la part 
calorosa de l'any l'aire és molt insalubre i 
pocs o ningú escapa a les febres. Ací es 
fan els bons vins d'Alacant i Tent. Només 
dos del gran nombre de propietaris de 
vinyes acostumen a guardar el seu vi el 
temps adequat. Ja que el valor es 
multiplica conservant-lo, l'alt preu que 
aconsegueixen pels seus vins compensa 
àmpliament el temps que no han tingut 
aqueixos diners. Dels vins forts i corrents, 
se'n produeixen la quantitat d'unes cinc 
mil botes la majoria de les quals es 
destinen als comerciants de Bordeus". 



A la fi de segle arrepleguem també els 
comentaris de l'ambaixador de França a 
Espanya, Jean François Bourgoing, "Els 
vins d'Alacant són de diverses classes. El 
principal és el negre licorós, l'únic que és 
ben conegut fora d'Espanya. També hi 
ha, encara que en xicotetes quantitats, 
un vi moscatell  blanc d'Alacant i 
finalment un vi anomenat Aloque, que 
és per al consum ordinari local i s'exporta 
en algunes quantitats des de les 
províncies circumveïnes de Cadis o 

Gibraltar. Els vins negres licorosos, que 
quan són joves són d'un color més fosc 
que la tinta, s'envien a vegades a 
Bordeus on són emprats per a donar 
color i cos al vi del país. Quasi tots els vins 
que porten el nom d'Alacant es cullen als 
voltants de la  c iutat .  Les v inyes 
comencen a mitja llegua a l'horta 
d'Alacant i deuen la seua gran fecunditat 
a l'aigua de reg d'un pantà veí". 

En el primer terç de segle les vendes del 
nostre vi augmentaven considera-
blement i tant els Aloques (clarets). 
Negre de color i en menys mesura el 
Fondellol s'exportaven a tot el món. 

El viatger britànic Richar Ford parla 
sobre les diferents varietats del raïm 
alacantí: "A Alacant, s'importa gran 
quantitat de peix salat, bacallar, i 
s'exporta vi, ametles, panses -les lexies 
de Dénia- i potassi per als llenços 
d'Irlanda. Els vins són espessos, amb 
gust aspre i alhora dolç: s'usen per a 
reforçar clarets massa suaus per al 
mercat britànic. El famós aloque és el 
millor i hauria de fer-se amb el raïm 
Monestrell: no obstant això, s'usen 
indiscriminadament les anomenades 

El segle XIX 

Townsend 



Blanquet i Parrell de Forcallada, i d'ací el 
nom: "A lo que eixirà". L'horta és molt 
fèrtil, i des d'on millor es veu és des de la 
torre d'Aigües ". 

El  cl ímax de l 'exportació de vins 
d'Alacant es va produir a conseqüència 
de la plaga de la Fil·loxera a França. La 
devastació de la vinya europea va ser de 
nord a sud i d'est a oest. Cap a la dècada 
dels seixanta van aparèixer els primers 
senyals de la malaltia en els fèrtils camps 
francesos i en pocs anys la producció 

francesa va caure en picat. Mentre a 
Alacant, sense que encara haguera 
arribat l'insecte, la producció estava en 
els seus màxims i el preu de venda es va 
multiplicar per dues i tres vegades el seu 
preu normal. Aquesta circumstància va 
ser aprofitada pels vinaters alacantins 
per a exportar tot el vi produït a preus 
molt beneficiosos. Figueras Pacheco va 
dir que "si aquesta situació s'haguera 
mantingut en el temps, s'haguera pogut 
folrar l'Esplanada d'Alacant de doblons 
d'or". 

El port d'Alacant va ser la clau per a l'exportació de vins 



Grans vinaters, molts d'ells d'origen 
francès, anglès, escocès i irlandès, com 
els Maisonnave Bardin, Cassou, Sereix, 
Marbeuf, Lamaignere, Leach, O'Connor, 
O'Gorman o espanyols com Senante, 
Ferrer, Torró, Pérez Verdú, etc. van fer 
fabuloses exportacions a molts països 
d'Europa. 

L'arribada de la Fil·loxera a Alacant, sent 
penosa, ho va ser menys que a França i 
molt més curta, perquè ja se sabia que 
l'única solució era arrancar les vinyes 
antigues i reemplaçar-les per vitis 
americanes, immunes a l'insecte per a 
més tard empeltar-les amb la varietat 
hegemònica d'Alacant, la monestrell, i 
també en menor mesura, malvasia, 
garnatxa, merseguera i forcallat. 

Les conseqüències de la Fil·loxera i la fi de 
les avantatjoses vendes a França van fer 
mossa en el negoci del vi que es va 
començar a concentrar clarament al 
Vinalopó. En els anys 20, a Alacant hi 
havia exportadors com Marcial Samper, 
Federico i Ricardo Madrid, que van 
comercialitzar vins a granel, no obstant 
això, el declivi de l'horta alacantina 
inquieta Figueras Pacheco, que escriu 
això: "Les vinyes han ocupat la major part 
de les terres de la província, donant una 
abundant producció de rics vins. Alguns 
són de gran força alcohòlica com a Villena 
i Monòver. De gran fama gaudeixen els 
de l'horta d'Alacant, especialment 
l'anomenat Fondellol, que és un vi dolç de 
gran força alcohòlica i sabor delicadíssim, 

Segle XX 

Mapa homenatge dels cellerers a Juan Maisonnave 



La gran repercussió mediàtica que va 
tenir la recuperació del Fondellol a 
Alacant va ser seguida per altres cellers 
que també guardaven Fondellol en les 
seues sagristies, Primitivo Quiles, 
Brotons. Més tard altres cellers com 
Miguel Navarro també van traure al 
mercat els seus productes. 

que assoleix preus molt elevats de fins a 
80 pessetes el cànter (11,5 l) . Per 
desgràcia, la producció de Fondellol és 
molt reduïda, perquè el raïm d'on 
s'extrau només es dona en comptats 
paratges. Aquesta circumstància i el 
temps que necessita la seua elaboració 
fa que de dia en dia vaja desapareixent 
tal producció, no sent aventurat suposar 
que acabe en termini breu". 

L'últim terç del segle XX diversos 
productors de Fondellol van continuar 
elaborant i mantenint les soleres en els 
seus cellers després de la Guerra Civil. El 
cas de Salvador Poveda és el més 

representat iu .  E l  1976  era  quas i 
impossible comprar Fondellol embotellat 
i la visió emprenedora de Poveda el va fer 
veure la necessitat de retornar el 
Fondellol d'Alacant al mercat. Per a tal fi 
va triar la collita de 1959 d'una bota de la 
Sagristia de celler. El va embotellar, va 
confeccionar una etiqueta basada en un 
quadre de l'artista Francisco Peiró. Va 
crear un producte comercial amb un text 
explicatiu i un estoig de luxe. Per a la seua 
presentació en societat va aprofitar la 
vinguda dels reis Joan Carles I i Sofia per 
primera vegada a Alacant. La Diputació 
Provincial d'Alacant els va oferir un 
banquet al castell de Santa Bàrbera i per a 
les postres, es va servir el Fondellol. Al Rei, 
li va agradar molt i va fer acudir a la taula 
Salvador Poveda perquè li explicara de 
què es tractava aquell vi de reis. Des de 
llavors, es van servir regularment botelles 
de Fondellol a la Casa Reial. 

Els líders del vins d'Alacant:
Juan Maisonnave, en el segle XIX,

Salvador Poveda, en el XX
i Luis Miñano, en el XXI. 



El segle XXI 

Ordenats i  classificats els cel lers 
productors de Fondellol pel Consell 
Regulador de la D. O. Alacant i després 
d'un exhaustiu control de qualitat, han 
q u e d at  ce r t i fi c at s  e l s  s e g ü e nt s 
fondellols: 

Fondellol de Bodegas Monóvar. Amb 
moltes i diferents anyades des de 1930, 
han col·locat el Fondellol d'Alacant en els 
millors restaurants del món i a les 
botigues boutique dels cinc continents. 

Fondellol de Primitivo Quiles.  El 
centenar i  ce l ler  de  Monòver ha 
mantingut la tradició de les seues soleres 
amb nous pakaging. 

Fondellol Bodegas Brotons. Culebrón 
Pinoso manté invariables fondellols dels 
anys seixanta. 

Fondellol Bodegas Bocopa. Partint de 
soleres anteriors, aquest modern celler 
comercialitza un Fondellol de 1988. 



que es pensara en mi, perquè sóc amant 
de la cultura i les tradicions. 

Però més encara, si és possible, de la 
nostra cultura i de les nostres tradicions. 
Amant de tot allò Nostre. Tot el que he 
llegit, investigat o estudiat sobre la 
nostra cultura està relacionat amb el 
món del vi. Agricultura, indústria, 
comerç, ofici, estil de vida, TRADICIÓ. 

Però, com deia anteriorment, no em sent 
amb autoritat suficient per a escriure 
dels nostres orígens. 

I tot el que té a veure amb la nostra festa 
va lligat al món del vi. Turisme, consum, 
gaudir, VIURE. Per tant, No s'entendria la 
festa sense Vi Alacantí, sense Anís, sense 
Cantueso, sense Herbero... 

Les imatges parlen per si soles: 

Hola, alacantins, 

El meu nom és Antonio Martínez i 
Sarmiento, diuen que sóc sommelier 
professional. Però a mi m'agrada dir o 
definir-me com a amant del vi, estudiant 
del seu món, apassionat, tastador, 
defensor del que forma part de la nostra 
cultura i de les nostres arrels, i en 
definitiva, ambaixador de la gent que fa vi. 
Ah! i  per descomptat, sóc de "LA 
TERRETA". 

M'han convidat, donat l'oportunitat, i al 
seu torn, posat en el repte d'escriure 
unes paraules relacionades amb el vi i la 
festa. Repte, perquè deguda a la meua 
curta experiència potser no siga la 
persona més adequada per a parlar 
d'èpoques anteriors, de temps passats o 
d'experiències viscudes. D'altra banda, 
he de dir que em va fer especial il·lusió i 
continue tenint un enorme agraïment 



La nostra Varietat Reina "La Monestrell". 

MONESTRELL, ESSÈNCIA 
ALACANTINA EN ESTAT LÍQUID 

Sí que vull posar en valor dues coses, de 
les quals sóc defensor, divulgador i de 
les quals sent un tremend orgull: 

I el nostre Vi Rei "El Fondellol". 

Algú que ens conega bé definiria el 
caràcter alacantí com a obert, fort alhora 
que càlid i no mancat de certa elegància i 
senyoriu. Per poc que analitzem els trets 
que conformen la nostra personalitat, 
descobrirem que no per mera coinci-
dència, la descripció és vàlida per a 
enumerar les virtuts o defectes, segons 
se'ns estime més o menys, dels nostres 
vins més personals: els elaborats amb el 
raïm Monestrell. 

En comptes de perdre'm en paraules 
tècniques per a descriure les caracte-
rístiques del nostre raïm, propose que 
cadascú les descobrisca a través d'un 
xicotet exercici: tracte's de maridar un 
menú complet, aperitiu i  postres 
inclosos, utilitzant vins de tan sols una 
varietat de raïm, difícil? no tant: 

Començaríem amb uns entrants acom-
panyats d'un rosat maduixa i fresc, per a 
seguir amb un bon arròs, al  qual 
destinarem un cava rosat, en el qual la 
nostra protagonista forma oficialment 
part. Passarem per algun dels negres de 
poca extracció, amb boca de fruita i vellut, 
per a harmonitzar un primer no massa 
contundent. Arribem a la màxima 
fortalesa amb un dels nostres pesos 
pesants, carregats de temps i terrer, capaç 
amb el seu cos i taní d'eixir airós davant un 
llanç de caça major. Si encara ens queda 
apetit i no l'hem volgut gaudir prèviament 
com a aperitiu, podrem donar compte 
d'una bona taula de formatges en la qual 
es poden incloure sense temor els 
espinosos formatges blaus o les coques 
extremenyes, amb els quals donarà 
mostra de mestratge i bon fer la nostra 
joia de la corona: El Fondellol amb F 
majúscula (més endavant m'estendré 
llargament sobre aquest monument 
líquid). Les postres les harmonitzarem 
meravellosament amb un negre dolç de 



Poques varietats podrien superar airoses 
la prova de ser la solista d'aquesta 
"picaeta". Ha quedat clar que el nostre 
raïm té aqueixa versatilitat mediterrània 
que ens defineix i amb la qual orgullo-
sament podem i hem d'identificar-nos. 

No va ser sinó aprofitant al màxim els 
escassos recursos que una naturalesa 
austera i extrema va posar a l'abast dels 
nostres avantpassats com hem arribat a 
ser el que hui som. En pocs llocs com en 
la nostra terreta s'ha aconseguit obtenir 
tant amb tan poc. 

monestrell , negre i espés, amb la seua 
justa càrrega de dolçor i la seua dosi 
d'acidesa i astringència necessària per a 
no finalitzar la nostra vetlada amb una 
sensació embafadora, sinó amb un cert 
regust tònic i fins a digestiu. 

Vull disculpar-me per la gosadia de ser 
l'enèsim neòfit que fa un al·legat de la 
Monestrell. Em justifique amb la idea 
que més val una lloança a temps que 
cent elegies. Una xicoteta reflexió: si en 
les quatre cantonades del món es 
vanagloria el nostre raïm, (França, 
Califòrnia, Austràlia...) de nosaltres 
depén fer-nos sentir i deixar clara la seua 
paternitat. També és a les nostres mans, 
ja de portes endins, que deixe de ser el 
raïm granelera i fortificant dels vins d'uns 

altres, per a ocupar el rang que té ben 
merescut. 

Monestrell, Mourvedre, Mataró, Balzac, 
Alcayata, Espar, Garrut, Morstell, 

Murviedro, Mourvedon, Mourves, 
Mourvezé, Negria, Nera, Negrón, Négre, 
Plant de Saint-Gilles, Rossola, Trinchiera. 

FONDELLOL.
EN EL LLOC QUE ES MEREIX 

Cal donar la raó als qui opinen que no 
tornarà a ser el que va ser, no perquè 
l'actual manque de qualitat, sinó perquè 
el terrer que el va veure nàixer, al costat 
de la mar, a l'horta alacantina, ja no està 
encatifat de vinyes d'aqueix monestrell 
que treia el seu caràcter únic i mariner a 
colp de iode i salnitre. Ara, el terrer 
l'encatifen bungalows, greens, feeds i 
a l t res  ang l ic i smes  o  moda l i tats 

Si fora francès, seria un dels vins més 
cotitzats del món. Si haguera nascut dins 
de la zona d'influència de l'imperi 
britànic, el porto no seria hui el que és. Si 
el tingueren a… doncs bé, el teníem 
nosaltres… i en el seu moment el vam 
deixar morir. Va ressuscitar sense pompa 
i quasi en silenci, gràcies al callat esforç 
d'uns pocs romàntics, ara forma part una 
altra vegada de la nostra història viva. 



És just reconéixer l'obra de Salvador 
Poveda pare, membre d'una saga de 
cellerers de Monòver, qui va recuperar 

l'última bota de fondellol que existia i ha 
evitat que els que hui poblem aquesta 
terreta ens n'anàrem a l'altre barri sense 
haver assaborit el nostre monument 
líquid, com m'agrada dir-li. Uns altres 
com Gutiérrez de la Vega, innovant a 
partir de la base tradicional, estan 
aconseguint donar fama i caixet a una 
modalitat una mica menys tawny i més 
vintage de Fondellol. 

No m'allargue més ressenyant les 
caracter íst iques ni  e ls  múlt ip les 
maridatges del Fondellol d'Alacant, però 
sí que faig una crida: vaja a la seua botiga 
o al seu restaurant, deixe's aconsellar 
pels magnífics professionals que tenim a 
la nostra ciutat i descobrisca una joia que 
a fo r t u n a d a m e n t  s e g u e i x  e n t re 
nosaltres. Aprofite ara, perquè qui sap si 
demà torna a ser vi de reis i hem 
d'hipotecar el pis per a poder prendre'n 
una copeta a les postres. 

Salut i Bones Fogueres. 

immobiliàries diverses. No puc imaginar 
ningú, per molt d'amor a tot allò nostre i 
molts possibles que tinga, plantant una 
vinya en plena Condomina. El fondellol 
que hui coneixem és una versió actual i 
de terra endins, amb els matisos que 
això comporta. Ni millors ni pitjors, però 
diferents, al cap i a la fi. 

Visca Alacant, la seua Gent, la seua Festa 
i els seus Vins. 

Bussejant una mica en la seua història, 
ens remuntem fins al segle XV, on ja es té 
constància que el denominat vi ranci 
d'Alacant gaudeix de merescuda fama 
allén les nostres fronteres, amb el que 
això suposa per a una època en la qual el 
màrqueting, la televisió i internet no 
funcionaven tan bé com ara. Era 
conegut i lloat per reis i personatges 
il·lustres en llocs tan dispars com França, 
Anglaterra o el Japó. Fins i tot va tenir 
l'honor d'acompanyar Magallanes en la 
primera volta al món de la història. Va 
haver-hi un temps en què Alacant era 
nom de vi com hui ho pot ser Rioja, Porto 
o Madeira. 



9 novembre, 2022 

COM LA MÉS ANTIGA DEL MÓN 

Miquel Hernandis 

El 18 de gener de 1510 el rei Ferran el 
Catò l i c  esc r iv ia  a  Va l l ado l id  un 
document que marcaria de nou la 
història d'Alacant.  Dues dècades 
després de signar el títol que la convertia 
en ciutat, li donava un privilegi especial 
per a la venda de vi. Aqueix pergamí és 
ara la prova que cinc segles arrere existia 
u n  s i s t e m a  d e  p ro t e c c i ó  d e  l a 
denominació d'origen, la qual cosa la 
documenta com la més antiga del món. 

LA DENOMINACIÓ D'ORIGEN
UN ESTUDI PRESENTA

DEL VI D'ALACANT

En el seu despatx en el centre històric de 
la ciutat, Eladio Martín demostra l'orgull 
amb què es presenten aquesta setmana 
els resultats d'aquesta investigació. El 
gerent de la denominació d'origen 
protegida d'Alacant considera que si 
això "estimula la recerca d'antecedents, 
ajudarà a la riquesa del vi". 

La nova documentació situa en un 
privilegi de Ferran el Catòlic signat el 
1510 l'origen d'un sistema de protecció 
únic en l'època. 

La documentació aconseguida per 
l'equip dirigit des de la DOP s'ha 
aconseguit durant aquest any, però, 
com puntualitza, aquest és un resultat 
que aprofundeix en una labor d'anys 
arrere. En aquest cas per un equip que 
encapça la  l 'a rqueòleg Jose  Lu is 
Menéndez,  del  Marq i  des de la 

I on més pot fer-ho és en el mateix 
territori que va veure nàixer aquesta 
protecció.  "Aportar tots  aquests 
components  h istòr ics  ens  dona 
seguretat i confiança que es puga creure 
en el vi", conta. Per això recalca que "és 
important a nivell moral". Les primeres 
impressions ja les tenen: "Ho hem 
presentat al sector i han al·lucinat. Si això 
ajuda a portar gent al sector a bussejar i 
que hi haja més vinyes, doncs millor". 



Universitat d'Alacant, Ramón Santonja i 
Ramón Baldaquí. "Portem temps fent 
indagacions sobre elements històrics a 
la ciutat, sobretot, i l'entorn, perquè 
també són els municipis de la província", 
apunta Martín. 

Aquestes característiques són les que 
consideren que representen el que és una 
DOP. Com enumera Menéndez, "el 
sistema contenia tot el que es pot esperar 
d'ella: des d'un territori definit, matèries 
primeres específiques, 
uns vins amb un perfil 
d e t e r m i n a t ,  u n a 
vinculació amb el seu 
clima, sòl i, sobretot, una 
marca: Alacant". 

La  invest igac ió  que 
p r e s e n t e n  a q u e s t 
d i m e c re s  i  c u l m i n a 
divendres amb la nova 
imatge de la DOP i té en 
compte més factors, 

com prossegueix Martín. "Hem vist que 
el model d'Alacant és més sofisticat i és 
constant durant tres segles", recalca. De 
fet, estaria vigent "fins que el 1831, i amb 
la mateixa pressió del Port d'Alacant, es 
lleve la inhibició del vi perquè se'n puga 
comercialitzar qualsevol". 

El privilegi signat per Ferran el Catòlic el 
1510 "dona a la ciutat d'Alacant el privilegi 
perquè només ella puga comercialitzar 
els vins del seu propi terme municipal 
amb la marca Alacant i es comercialitzen 
al centre d'Alacant. I que aqueixos 
s'exporten a l'estranger". 

Què va passar durant aqueixos tres 
segles? La investigació determina que 
aquest privilegi dona peu a una Junta 
d'Inhibició del Vi que "tindrà constant 
activitat en tres segles", com testifiquen 
les actes dels processos que s'estableixen. 
En ella es fan registres de la vinya i del vi 
que es fa en cada anualitat. I ací reitera 
que "aquests manifestos registren el vi, el 
territori i la producció del camp: el que 
fem en la denominació d'origen". 



AQUESTS SÓN ELS VINS

D'ALACANT  

Els estatunidencs, alemanys i xinesos 
impulsen la compra l'últim any de la 
producció dels cellers entre els quals 
destaquen aquestes sis productores. 

Miquel Hernandis 

Quins són els vins que més agrada beure 
als estrangers? El repàs a les xifres de 
2021,  amb rècord en exportació, 
assenyala sis cellers per als quals els 
mercats forans són claus en la seua 
producció. Els Estats Units i Alemanya 
són les dues principals destinacions en 
aquesta demanda a la qual se suma la 
Xina com la via més recent a explorar. 

14 febrer, 2022 

QUE MÉS S'EXPORTEN 

Els americans valoren el vi espanyol com 
un "referent amb molt bona fama en 
qualitat preu". Així ho explica Gema 
Sánchez-Oro, la directora d'exportació 
en Bodegas y Viñedos Volver - Rafael 
C a ñ i z a re s .  Ta r i m a  H i l l ,  e l a b o rat 
íntegrament amb raïm monestrell, 
reflecteix des del seu nom la voluntat 
d'apostar pel mercat internacional. 

Fins i tot en el consum del vi el coronavirus 
és un factor que ha alterat les tendències. 
Si Vinos Alicante DOP destacava que el 
2021 havia sigut l'any de la recuperació 
internacional i la de dos grans mercats 
com la Xina i els Estats Units, Miguel 
Ángel Díaz, director comercial de 
Bodegas Pinoso, explica el canvi patit 
amb Alemanya mitjançant l'exemple del 
Vergel Tinto i Vermador Tinto Joven. 

"Fins fa huit anys el mercat era alemany", 
conta Díaz. En aquest país, i a Europa en 
general, "el client és un importador de 
grandària mitjana que el distribueix de 
manera tradicional, que és el que més ha 
patit". A l'altre costat de l'Atlàntic, l'interés 
pels cellers alacantins se centra en les 
grans superfícies i amb això "és que no hi 



La sèrie Laudum és la que té millor 
acollida internacional en Bodegas 
Bocopa. I ací valoren que "la riquesa 
aromàtica i l'exquisidesa són dues de les 
principals característiques dels nostres 

vins Laudum". Una sèrie que destaquen 
que ha sigut elaborada "de manera 
natural i artesanal amb màxima cura". 

L'espenta americana

En els americans ha trobat també la seua 
acollida MO Salinas de les Bodegas 
Sierra  Sal inas de Vi l lena.  També 
comparteix el seu origen del raïm 
monestrell que li atorguen aqueix sabor 
que ells mateixos defineixen "amb 
lleugeres notes especiades i records de 
forn". Aquest negre intens "amb rivet 
morat" té "aromes a fruits rojos frescos" 
que li donen suavitat en degustar-lo 
"amb bona estructura i final llarg de taní i 
acidesa equilibrats i agradables". 

ha color". En aquests dos casos, l'augment 
de quota ve de fora del vell continent. 

La Tremenda, de Bodegas Mendoza, és 
una de les que ha trobat la seua millor 
acollida entre els americans. Com 
explica Julián Mendoza, "el punt fort és la 
seua relació qualitat-preu, ocupant el 
nínxol de consum by glass. Representa 
el potencial de les varietats autòctones i 
el paisatge mediterrani quan tens la 
vinya en altituds de prealtiplà al paratge 
Cabezo de la Virgen de Villena". 

El director comercial d'aquesta empresa 
situada a l'interior de la província lamenta 
que "estem en un país molt productor, 
però, desgraciadament, no es valorava a 
l'inici el concepte ecològic". On sí que van 
trobar aqueixos nínxols de mercat va ser a 
l'estranger. I primer a Alemanya van tenir 
aqueixa bona acollida a aqueixa etiqueta 
que van ampliar com un pas més a vegà. 

Ecològic i vegà 

Què és el que fa que un vi no siga vegà si 
està fet amb raïm? Com ensenya Díaz als 
profans, al final de la fermentació el 
procés de clarificació introdueix agents 
naturals que poden ser gelatina de porc 
o clara d'ou. En el seu cas, prefereixen la 
proteïna de pèsol "per a assegurar-nos 
que no siga de procedència animal". 

Fora d'Espanya és on els cellers han 
trobat un interés molt major que el client 
nacional per les categories de vi ecològic 
i  vegà. Díaz, de Bodegas Pinoso, 
exemplifica una trajectòria basada en 
aqueixa línia. En el seu cas conta que van 
traçar fa dotze anys una estratègia per a 
eixir fora i posar en valor que "som un 
dels majors productors de vi ecològic". 



Ambaixadors de monestrell. 

Els vins Sein del celler Vinessens Casa 
Balaguer també són vegans. I, per 
aquest motiu que siga un dels que més 
exporten. La seua verema és "manual 
seguida d'una estricta selecció de raïm 
en celler, maceració prefermentativa a 
baixa temperatura i maceració amb pells 
i llavors durant vint dies". La fermentació 
malolàctica, en la qual s'extrau el most de 
la part superior del depòsit per a tirar-lo 
de nou, i un any de criança en barriques 
de roure completen el seu procés. 

I encara que els vins exportats no 
coincidisquen amb els més consumits a 
Espanya, com apuntava Díaz i corrobora 
Mendoza, aquest últim destaca que "tots 
els mercats són diferents". Al final, en 
cadascun d'ells, es tracta de promoure "la 
varietat pròpia", com assenyala de nou 
Sánchez-Oro, i que "tinguem una 
localització característica", per això 
conclou assenyalant la importància 
d'estar "abanderant la monestrell". 

En aquests sis cellers i sis vins es 
comparteix la devoció per la varietat 

monestrell. I així li agrada recalcar-ho a 
Sánchez-Oro de Volver - Rafael Cañizares, 
"quan anem a vendre parlem molt de la 
monestrell perquè estem molt orgullosos 
de promoure les varietats espanyoles allí". 



Reina Victoria 14 d'Abril 
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Bona vesprada 

Benvinguts i benvingudes a aquesta Casa Bardín, seu de l'Institut Alacantí de Cultura 
Juan Gil-Albert, de la Diputació d'Alacant, en aquesta vesprada de juny, en vespres de 
les nostres –tan esperades- festes de Fogueres que ja se senten a la nostra ciutat 
després de l'encesa dels llums, l'homenatge al foguerer, la primera cavalcada i el 
pregó, la primera mascletà... S'acosten unes Fogueres especials, no hi ha dubte; les 
primeres després de l'aturada de dos anys a conseqüència de la Covid 19 i totes les 
seues conseqüències. Ja podem anunciar que la ciutat fa olor de Fogueres!! 

Estimada Chary Palomar, presidenta de la Foguera Calvo Sotelo, gràcies per triar la 
nostra institució per a la presentació del vostre llibret. Saludem molt efusivament la 
bellea adulta, Paula González Sánchez, i la infantil, Alba Rizzo Gómez, les seues 
dames, Lucía Fernández Gerona i Valeria Rizzo Gómez i la presidenta infantil, Sofía 
Alcaraz, així com la resta de càrrecs d'honor i tota la comissió de festes i especialment, 
Macarena Peláez García, dama d'honor de la Bellea del Foc Infantil 2022. 

Pilar Tébar i Martínez 

PRESENTACIÓ

Mantenidora de l'acte de presentació del llibret 2022 

Quan em vaig incorporar al Gil-Albert, vaig proposar la celebració d'un cicle de taules 
redones titulat "Alacant, una província de Festa" en el qual s'aborda el passat, present i 
futur de la gran diversitat de festes de la nostra província. Precisament ahir va tenir lloc 
l'activitat dedicada a les Festes del Foc en la qual van participar representants de les 

I vull disculpar la nostra directora, Pilar Tébar, que està en una roda de premsa a 
Crevillent i no pot acompanyar-nos, però m'ha demanat que vos diga que vos deixa 
en les millors mans possibles. Sóc Sonia Molina Ortega, Bellea del Foc de 1993 per la 
Foguera Dr. Bergez-Carolines i a més, forme part d'aquest organisme com a 
subdirectora del Departament d'Humanitats. Un honor acompanyar-vos hui. 



Falles de Dénia i Elda i de les Fogueres de Sant Vicent del Raspeig i que va estar 
moderada per Conrado Albaladejo, de la Federació de Fogueres. 

A continuació, li passe la paraula a Alejandro Martínez Palomar, delegat de Cultura, 
que també dirigeix i coordina el llibret que es presenta hui, acompanyat en la taula per 
les bellees de la Foguera, Paula i Alba. 

Moltes gràcies per la seua atenció. 

MANTENIDORA; Pilar Tébar i Martínez 

Sens dubte, la Foguera Calvo-Sotelo té solera; és una de les fundacionals de les festes 
de la nostra ciutat. Ens hem de remuntar a 1928, a la data del naixement de les nostres 
festes i a la relació d'amistat existent entre José María Py i el seu fundador, l'advocat 
Juan Martínez Blanquer. 

No vull estendre'm més, però és necessari que realitzem un record a la memòria d'una 
de les persones que més ha treballat per aquesta comissió des de 1977, Enrique 
Samper, al qual li ha sigut concedida la insígnia d'or de les Fogueres a títol pòstum i 
que ha deixat una bona representació familiar amb la seua filla Lupe i les seues netes, 
Mari Carmen i Cristina, que li dediquen unes sentides paraules en el llibret. 

Aquesta foguera va nàixer davall el nom de Foguera Plaça de la Reina Victòria, per la 
seua ubicació en aqueixa plaça que, el 1940, després de denominar-se Plaça 14 d'Abril 
durant la II República, passa a dir-se plaça de Calvo Sotelo. Un cèntric emplaçament 
que precisament dona nom a aquesta foguera de llarg recorregut i prestigi gràcies a 
la treballadora i homogènia comissió que va tenir des dels seus inicis. Al primer 
president, Juan Martínez Blanquer, el va seguir el prestigiós metge Ángel Pascual 
Devesa, que també va ser president de la Comissió Gestora i del Col·legi de Metges, el 
1932, i que a més, va desenvolupar una enorme activitat cultural i política a la nostra 
ciutat. Personalitats de la talla de Carlos Arniches i Gastón Castelló van tenir 
vinculació amb aquesta comissió que va nàixer davall el lema, que encara continua, 
"Mai és tard". 



“Tots en esta comissió 

també hia un comisioniste 

sols falta en la comisió 

Com el comérs es divers 

este barrio una porsió 
pero para el añ que vé 

presidix un abogat. 

la traurem a oposisió". 

dos están per el comers; 

hia un artiste, hia un obrer, 

I hem de citar els següents versos per a recordar els primers comissionats i aqueixa 
pluralitat de procedències de les diferents professions que existien en l'època: 

El magnífic llibret d'aquesta foguera de 94 anys d'història es titula "Gadea, un passeig 
pel temps", que mira cap al passat i ens endinsa en l'Alacant de les primeres dècades 
del segle XX. Un Alacant que té necessitat de créixer, d'embellir-se, d'obrir grans i 
moderns espais i avingudes amb un bulevard central, com és el cas del passeig de 
Gadea, que forma part d'una llarga avinguda dividida en tres trams. Un eix format per 
l'avinguda del General Marvá, l'avinguda de Federico Soto i la del Doctor Gadea i molt 
pròxima a la mar pel seu extrem sud i a un altre punt neuràlgic en les nostres festes, la 
plaça dels Estels, que divideix el tram de Marvá i el de Soto. En l'enllaç entre Soto i 
Gadea es troba precisament la plaça de Calvo Sotelo, lloc en el qual es planta la 
foguera. En el seu extrem sud naix el carrer de Sant Ferran, eix obert a principis del 
segle XX i en el qual se situen nombrosos edificis emblemàtics de la ciutat i que, en 
aqueixa època, va ser un dels carrers més llargs de la ciutat després de la reforma del 
Raval i la Porta de Sant Francesc, precisament, l'actual plaça de Calvo Sotelo. 

per lo molt que fá, el primer; 

un dels segurs, un barber 

dos meches, un contratiste, 

una Cleopatra, que en té 

tenen representació: 
representant al Estat 

y un dependent, que deu ser, 



I és en aqueix nou eix de Gadea i Sant Ferran on es troba aquesta casa, un palauet de 
1901, una casa amb més de 120 anys d'història, realitzada per l'arquitecte Enrique 
Sánchez Sedeño per a la família d'origen francès Bardin, que s'instal·la a Alacant fugint 
de la fil·loxera i es converteix en una de les famílies més implicades en el ja centenari 
Hércules CF, equip que podem afirmar que té el seu origen a la plaça de la Reina 
Victòria on es reunien els primers jugadors i on segur que coincidien amb les primeres 
comissions festeres. Sens dubte, una interessant connexió que uneix en el seu 
naixement dos de les principals tradicions alacantines. 

Sánchez Sedeño va ser un arquitecte modernista que va participar en la construcció 
de l'estació d'Atocha de Madrid i que també va deixar el seu segell en altres 
emblemàtics edificis de la contornada i orgull de tots els alacantins i alacantines, com 
la coneguda Casa de les Bruixes, a la cantonada de Sant Ferran i Dr. Gadea. La seua 
construcció va ser promoguda per l'advocat Manuel Martínez de Azcoytia y Galíndez, 
per la qual cosa també és coneguda com a Casa Martínez de Azcoytia i al qual se li 
dediquen unes destacades línies en la pàgina 35 del llibret; la Casa de l'Ascensor, de 
1903, un edifici situat en una cantonada que enllaça la rambla de Méndez Núñez amb 
el Portal d'Elx, i que deu el seu nom al fet d'haver sigut el primer edifici de la ciutat a 
incorporar un ascensor; l'Edifici Torrent, de 1911, a la plaça del Doctor Balmis número 6 i 
molt pròxim també al lloc on planta la foguera. També va participar en el disseny de la 
Casa Campos Carrera, situada a la plaça de l'Abat Penalva número 1, enfront de la 
cocatedral de Sant Nicolau, que està catalogada com a Bé de Rellevància Local i que 
va ser construïda entre 1905 i 1908. 

El llibret d'aquest 2022 conté una excel·lent i minuciosa labor d'investigació, un viatge 
en el temps que ens trasllada a com era el carrer de Luchana i el seu entorn, que 
posteriorment va ser denominat Passeig del Dr. Gadea en els últims dies de 1893 en 
honor a José Gadea Pro, doctor en Farmàcia i Medicina i alcalde d'Alacant que, entre 
altres accions, inaugura el monument a Maisonnave en Calvo Sotelo. 

Aquest cuidat llibret de 2022 ens permet albirar com era la nostra ciutat en dècades 
passades i pensar en com ha canviat l'urbanisme, quins eren els costums dels seus 
habitants, com es vestien o què feien en el seu temps d'oci. I aqueix viatge està 
embastat amb històries i records que naixen també de les fotografies que es 



Paula González Sánchez, Bellea 2022 i Alba Rizzo Gómez, Bellea infantil 2022, al costat de 
les seues dames, Lucía Fernández Gerona i Valeria Rizzo Gómez, sou les representants 
de la Foguera i això passa una vegada en la vida. Només vos puc aconsellar que sigueu 
felices, que gaudiu de cada moment, que mantingueu cada instant en la memòria, que 
desfileu amb orgull i que sempre sereu les bellees i dames de 2022!! 

conserven en aqueix centre neuràlgic del passat que és l'AMA, Arxiu Municipal 
d'Alacant, en el qual s'arrepleguen documents i plànols dels edificis més emblemàtics 
del passeig del Dr. Gadea, que són un llegat clau per a entendre el nostre passat. Les 
imatges són memòria viva dels edificis en els quals vivien els nostres avantpassats, de 
l'important canvi que va suposar l'eliminació de la muralla el 1861 i que obri la ciutat a la 
nostra mar i també ens permeten somiar amb els protagonistes, amb les seues 
mirades, els seus pentinats, la seua vestimenta… i poder comparar-los amb les 
imatges actuals, ens ofereix un inestimable document del pas del temps fins a 
convertir-se en valuós testimoni d'una època. 

I després d'aquesta elaborada primera part del llibret, ens endinsem en la història 
recent de la comissió, amb les pàgines dedicades al mantenidor de 2020, Carlos 
Castillo, a la nova web posada en marxa en els anys d'aturada, al ric patrimoni musical 
de la foguera i a l'apartat "Record", que guarda per al record el testimoni gràfic dels 
esdeveniments de la comissió, un grup humà que treballa tot l'any amb entusiasme i 
diligència, aqueix que cada any renaix en el moment que acaba la cremà i comença a 
preparar les festes de l'any pròxim. 

I què seria en les nostres festes sense les bellees? Des de l'inici dels anys 30 del segle 
passat, la dona és part fonamental de les nostres festes del foc. Elles són les 
representants principals de cada comissió juntament amb les seues dames d'honor -
tant a la ciutat, com quan acudeixen a altres ciutats representant les Fogueres-, les 
que tenen el privilegi de viure un any intens i inoblidable. El seu any de bellea, aqueix 
any ple d'alegria en el qual desfilaran orgulloses al costat de la seua comissió i oferiran 
el seu ram a la Mare de Déu del Remei i en el qual encendran -no sense pena- la metxa 
que inicia la cremà, però no tot acaba ací, perquè tindran l'oportunitat de representar a 
tota la ciutat com a Bellea o dama del Foc. 



I només em queda parlar del monument, aqueixes construccions efímeres, 
autèntiques obres d'art, que donen nom a les festes i que prompte seran al carrer, en la 
plantà, una nit màgica de treball en equip i d'unió de tots els membres de la comissió. 
Les fogueres cremaran la nit de Sant Joan, del 24 al 25 de juny, omplint l'atmosfera de 
calor, de foc, de màgia… 

El lema de la foguera adulta d'enguany és "Cants de sirena", que conta la llegenda 
d'Ulisses, i de com volia protegir-se del perill mortal que suposava caure en el parany 
de les sirenes a través del seu cant i que ens alerta dels perills actuals de les notícies 
falses i de com incideixen en la societat. El constructor és el mestre alacantí José 
Francisco Gómez Fonseca, i planta en primera categoria. 

"Alacant és la meua atracció" és el títol de la foguera infantil, del jove artista alacantí 
Vicente Giner Sánchez, que reuneix en el monument nombrosos elements i 
personatges identificatius de la nostra festa, de les Fogueres. 

Presidenta, presidenta infantil, bellees, dames d'honor, càrrecs honorífics, 
comissionats, barraquers, alacantins i alacantines, brindem per unes meravelloses 
Fogueres 2022!! 

Visquen les Fogueres de Sant Joan … iVisca Alacant! 



Mai ens ho havíem plantejat, però era una 
il·lusió a l'abast de la mà i més per a una de 
les nostres 'soteleres' més veteranes. 

ARRAPANT EL FESTER 

Va ser durant el mes de gener quan la 
presidenta va suggerir la idea i entre uns 
pocs, on es van incloure la mateixa Chary, 
Reme, Alejandro i Mari Carmen, neboda 
de l'al·ludida, vam anar recopilant 
informació per a elaborar el currículum 
fester de la nostra Lupe Samper. 

Guadalupe Samper Alemañ va nàixer a 
Alacant el 22 de juliol de 1964 i el seu 
primer contacte amb la festa va 

començar de xiqueta, quan participava 
en algunes desfilades i cercaviles en la 
Foguera de Sèneca-Autobusos. Però no 
va formar part d'una comissió fins al 
1982, quan, de la mà del seu pare, 
Enrique Samper Bueno, va entrar a 
formar part de la Foguera Calvo Sotelo. 
Un any després seria Bellea adulta en la 
nostra comissió. 

La seua trajectòria dins de la festa de 
Fogueres sempre ha estat marcada pel 
seu interés per tot el que envolta la 
indumentària tradicional, concretament 
la del segle XVIII alacantí, dedicant un 
gran esforç a recaptar informació i dades 
d'aquella època per a definir aqueix estil 
d'indumentària en la seua màxima 
puresa, amb la finalitat que el seu correcte 
ús s'anara adoptant dins del món fester. 



Durant els anys noranta va regentar, amb 
una sòcia, una botiga d'indumentària 
s i t u a d a  a l  c a r re r  d e  J e r u s a l e m 
anomenada "La Cotilla", dedicada 
exclusivament a la venda de roba i 
ornaments del segle XVIII. 

El 2013 va entrar a formar part de la 
Federació de Fogueres, presidida per 
Manuel Jiménez Ortiz, on va exercir el 
càrrec de delegada d'indumentària fins 
al 2019. Durant aqueixos anys va definir el 
reglament oficial de la indumentària de 
la festa, impulsant fins i tot la creació 
d'un web per part de la Federació on es 
detallava cada aspecte d'aquesta 
normativa per a acostar-la al públic i fer-
la més didàctica. 

Va començar instaurant-lo dins del Grup 
de Danses Postiguet, del qual ha format 
part durant 25 anys. 

E l  1 9 9 4  v a  c o m p l e t a r  e l  q u e 
possiblement és un dels seus majors 
treballs, al costat de José Luis Navarro 
Sala i Jorge Luis Cobos Marco. Un llibre 
titulat Trajes y vestidos en el Alicante del 
s. XVIII ,1 que seria editat per l'Institut En concloure el seu mandat, va exercir 

com a tresorera de la seua comissió i més 
endavant, com a interventora. 

Alacantí de Cultura Juan Gil-Albert el 
2000. Un exhaustiu estudi antropològic 
on van recórrer tota la província 
recuperant peces autèntiques d'aquest 
segle, descrivint-les al detall i amb tot 
això crear el marc que definiria la 
vestimenta normativa de la nostra Festa. 

El 1997 accediria a la presidència de la 
foguera, càrrec que va ostentar durant 
catorze anys. Durant aquell període va 
aconseguir que la seua comissió 
ascendira de categoria fins a l'Especial 
en els anys 2008 i 2009, impulsant també 
l'evolució i millora del seu racó de festes. 

Ha participat en nombrosos fòrums, 
col·loquis i xarrades sobre indumentària 



promoguts per diverses institucions 
culturals, així com per comissions de 
fogueres i barraques. 

Tota aquesta gran trajectòria va ser 
presentada al jurat, el qual va donar el 
seu vistiplau per a nominar-la al Premi 
Fester d 'Alacant en la  modal itat 
individual de Fogueres. 

El 27 de març li van fer lliurament del 
guardó com a nominada en el Saló Blau 
de l'Ajuntament i l'endemà, un bon grup 
de 'sotelers' i  'soteleres' ens vam 
presentar a l'ADDA per a donar-li el 

nostre suport durant la fastuosa gala de 
lliurament de premis. 

Després de tres  hores  d 'espera , 
finalment no ens vam emportar aqueixa 
alegria, però conservem l'orgull de tenir 
u n a  's ote l e ra '  t a n  p ro p  d ' h ave r 
aconseguit aquest anhelat premi. I 
aquesta només ha sigut la primera 
oportunitat. No deixarem d'aprofitar 
més intents per a aconseguir-ho i, 
potser, en un futur, ens plantegem 
presentar-nos a la modalitat grupal com 
a Foguera. Som de les més antigues, 
caldrà intentar-ho. 





Música i lletra: Luis Torregrosa 

L'any passat ja vam poder oferir-vos la versió instrumental d'aquesta joia rescatada del 
nostre patrimoni i hui, per fi, vos la podem mostrar tal com el seu autor, el mestre Luis 
Torregrosa, la va concebre. Gràcies al treball d'Aitor Escorza, el nostre Himne de la 
Foguera, "Mar de Fons", ja es troba completament recuperat, sent estrenat en la seua 
versió coral al novembre passat de 2022, durant el concert pel Dia de la Música a 
l'ADDA. 

Cantemos dichosos con gran amor 

HIMNE DE LA FOGUERA "MAR DE FONDO" 

La fiesta del pueblo, fiesta mayor 
Cantemos unidos con afinación 

Bailemos también, ¡qué gozo mayor! 

Cantemos dichosos con gran amor 

Cantemos unidos con afinación 
La fiesta del pueblo, fiesta mayor 

En la fiesta de San Juan los artistas ya por fin 

Van a dar las doce y vamos a ver 

¡Qué gozo mayor!

Cómo los muñecos comienzan a arder. 

Bailemos también, ¡qué gozo mayor! 

Con su gran implicación comunican alegría. 

Himne instrumental 

Himne coral



El fuego alegre de flores 

Música: Moisés Davia 

radiante de azul y de soles 

la gloria triunfante del dios del amor. 

ardiendo vives en las llamas de la noche más hermosa. 

PASDOBLE "FOGUERA DE CALVO SOTELO" 

Lletra: Tomás Valcárcel 

Benacantil, castillo fiero de cara inmortal 

Foguera de Calvo Sotelo ¡triunfal! 

riqueza de arte español 
que llevas prendida en las llamas 

L'any passat ja vam poder oferir-vos la versió instrumental d'aquesta joia rescatada del 
nostre patrimoni i hui, per fi, vos la podem mostrar tal com el seu autor, el mestre Luis 
Torregrosa, la va concebre. Gràcies al treball d'Aitor Escorza, el nostre Himne de la 
Foguera, "Mar de Fons", ja es troba completament recuperat, sent estrenat en la seua 
versió coral al novembre passat de 2022, durant el concert pel Dia de la Música a 
l'ADDA. 

Foguera de Calvo Sotelo 

la fiesta derrama en el corazón. 

En noche azul, mi foguera alicantina y salerosa 

Foguera de Calvo Sotelo 

Jardín del mar, palmeras que cimbrean de ilusión, 
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Visita la nostra nova pàgina web i descobreix la història,
el patrimoni i moltes curiositats de la nostra foguera 

www.hogueracalvosotelo.es 



"Mai es tard" 

La Comissió 



Presidenta 
Chary Palomar i Ángel

Vicente Giner i Sánchez

Antonio García i Hinarejos

Nacho Mirallave i Capó

Tresorera 

Ainara Rufete i Abengózar

Pablo Santana i Tur

Claudia Roselló i MaesoVicepresidenta II 

Luis Bravo i Bañón

Delegat d’Infantils 

Vicepresident I i Delegat Artístic

Secretaria

Delegada d’Infantils i Artística 

Judith Hernández i Marín

Delegada d’Indumentària 
Guadalupe Samper i Alemañ

Delegat de Racó 

Col·laboradors no associats

Alejandro Castillo i Arques

Juanma Escudero i Abenza
Lorenzo Giner i Juan

Pilar Beatriz de Vicente i Mira

Alba de Vicente i Mira

Álvaro Castillo i Arques

Azahara Flores i Morejón

Reme Fernández i Sánchez

Delegada de Federació i Belleses 
Nuria Cuenca i Serrano

Alejandro Martínez i Palomar
Delegat de Cultura 

Carlos Cerezo i Betz

Pablo Domingo i Benito

Vocals 

Carolina Vilanova i Viniegra
Carlos Albaladejo i Rodríguez

Cristina Martínez i Samper
Elisa Díaz i González
Enrique Peláez i Robles
Estrella García i Martínez
Fátima Pérez i Vozmediano

Mari Carmen Martínez i Samper

Juan Antonio Martínez i Galipienso

Román Moreno i Melero

Macarena Martínez i Palomar

Isabel Bermejo i Cerdán

Mari Carmen Casalilla i Guijarro

Rose Marie Torregrosa i González

Fran Moreno i Ripoll
Inmaculada Capó i Camps

Sergio Alcaraz i Buades

Cristian González i Amarillo

India Mirallave i Rufete

COMISSIÓ INFANTIL

Carmen Moreno i Olivas
Vocals

Presidenta 

Daniela Cerezo i Cuenca

Jaime Peláez i García

María Teresa Fernández i Bermejo
Nicolás Cerezo i Cuenca

Daniela García i Lillo

Carmen Domínguez i Asensio

Manuela Martínez i Fernández

Valeria Rizzo i Gómez

Macarena Peláez i García
Lucía Fernández i Gerona

Enrique Peláez i García

Alba Rizzo i Gómez

Estrella Peláez i García

Sofía Alcaraz i Pire

Tomás Pérez i Alarcón

Sergio Alcaraz i Pire



I L'ESPERIT DE LA MÉS 

DE LA PRIMAVERA 

BLANCS EN FLOR 
AMB ELS TEUS AMETLERS 

I LES TEUES BELLES DONES 
RESPIRANT AMOR. 

ERES EL PERFUM 

ALACANT ERES FABRIL 

ALACANT TERRA DE SOL 

AGRICULTOR DE TERRA I MAR 
I CONSERVES LA LLUMINOSITAT 

PURA ESTIRP LLATINA. 

ELS TEUS CASTELLS COBERTS 
DE GLÒRIA PER NOBLES CABDILLS 

HONOR I GENTILESA. 
NOBLESA CONSERVEN ELS TEUS FILLS 

DE GLORIA ALACANT TÉ 

D'IL·LUSTRE CIUTAT LLEVANTINA 

ERES LA JOIA MÉS BELLA 
DEL NOSTRE SÒL ESPANYOL.
QUE AMB EL TEU NOM REIAL 

TU ERES DE LLEVANT 

ET FAN ÚNICA I UNIVERSAL 
ÉS PER TOT AIXÒ I LA TEUA 

I EL DISSENY DE LA TEUA ESPLANADA 

ALACANT EN PLE ORGULL 

UNA BELLA HISTÒRIA 

TERRA DE MAR I DE SOL 

GENTILESA I LA TEUA RAÓ 
SIGUES LA MILLOR TERRA DEL MÓN. 

DE COBLES I PATI DE LES 

AMB LES SEUES CARES DE NACRE 

I DEL FOC SEMPRE VAS SER LA DEESSA.

I LES TEUES BELLESES DONES 

FEMELLES MÉS NOBLES I BELLES. 

TU ERES FRAGANT COM UNA ROSA 

Juan Trigueros, 2022 

ALACANTINA, DONA FELIÇ 

AQUEST ÉS EL MEU ALACANT, MANOLL 

SÓN UN DIVÍ TRESOR 

I EL COR D'OR. 

Evocant l'escola del Sr. Tomás Valcárcel, al costat del foguerer José Ángel Guirao, de 
qui tant vam adquirir i seguint els passos, en la meua trajectòria professional, del meu 
estimat i gran mestre José Espadero. I com a memòria de la nostra bella i estimada 
ciutat, tinc l'honor d'exaltar-vos com a dones i alacantines. I amb el meu major 
agraïment a la Foguera Calvo Sotelo a la qual representeu.

I LES TEUES BELLES DONES 

UNA BELLA HISTÒRIA 

ALACANT EN PLE ORGULL 

DE GLÒRIA PER NOBLES CABDILLS 

I CONSERVES LA LLUMINOSITAT 

ALACANT ERES FABRIL 

PURA ESTIRP LLATINA. 

TERRA DE MAR I DE SOL 

ET FAN ÚNICA I UNIVERSAL 

GENTILESA I LA TEUA RAÓ 

HONOR I GENTILESA. 

ERES LA JOIA MÉS BELLA 
DEL NOSTRE SÒL ESPANYOL.

NOBLESA CONSERVEN ELS TEUS FILLS 

I L'ESPERIT DE LA MÉS 

SIGUES LA MILLOR TERRA DEL MÓN. 

I LES TEUES BELLESES DONES 

TU ERES DE LLEVANT 

SÓN UN DIVÍ TRESOR 

ALACANT TERRA DE SOL 

AGRICULTOR DE TERRA I MAR 

ÉS PER TOT AIXÒ I LA TEUA 

I EL DISSENY DE LA TEUA ESPLANADA BLANCS EN FLOR 

D'IL·LUSTRE CIUTAT LLEVANTINA 

ERES EL PERFUM 

AMB ELS TEUS AMETLERS 
DE LA PRIMAVERA 

ELS TEUS CASTELLS COBERTS 

DE GLORIA ALACANT TÉ 

RESPIRANT AMOR. 

QUE AMB EL TEU NOM REIAL 

I EL COR D'OR. 
AMB LES SEUES CARES DE NACRE 

ALACANTINA, DONA FELIÇ 

FEMELLES MÉS NOBLES I BELLES. 

Juan Trigueros, 2022 

AQUEST ÉS EL MEU ALACANT, MANOLL 
DE COBLES I PATI DE LES 

TU ERES FRAGANT COM UNA ROSA 
I DEL FOC SEMPRE VAS SER LA DEESSA.

Evocant l'escola del Sr. Tomás Valcárcel, al costat del foguerer José Ángel Guirao, de 
qui tant vam adquirir i seguint els passos, en la meua trajectòria professional, del meu 
estimat i gran mestre José Espadero. I com a memòria de la nostra bella i estimada 
ciutat, tinc l'honor d'exaltar-vos com a dones i alacantines. I amb el meu major 
agraïment a la Foguera Calvo Sotelo a la qual representeu.





Bellesa 2023

Fátima Pérez i Vozmediano 

Bellesa 2023

Fátima Pérez i Vozmediano 





Dames d’Honor 2023

Macarena

Martínez i Palomar 

Claudia

Roselló i Maeso 

Dames d’Honor 2023

Macarena

Martínez i Palomar 

Claudia

Roselló i Maeso 





FOGUERA CALVO SOTELO 2023 

Artista: Mario Gual del Olmo 
Títol: ARTica 

Categoria: Primera 

 ÀRTICA 

Ens estem quedant gelats 
amb tot el que hui ens passa 

doncs ara la situació és massa. 

De dalt ha vingut una dona 
que la fauna haurà de cuidar 
doncs ja ací tenim la prova 
de que el límit anem a creuar. 

i que ens deixa bocabadats 

És una Verge del Desgel 
la que pren la posició 
de cuidar de forma fidel 
dels que tenen menys opció 

per a terminar gaudint 

però si el món arriba al col·lapse 
en la ruïna estaran els primers, 

tots acabarem ben austers, 

pel molt aclaparador calor 

perquè si el gel es torna en aigua 

s'ho emporten ben "calentet" 

s'emporten el seu trosset 

El fred ara termina rendit 

per resistir-se a consternar 

i termina ací amb la foscor. 

i entre tots així custodiar 

amb màgia negra d'encisos 

doncs en el que dura aquest lapse 

que plena Alacant de colorit 

de les nits més ben gelades 
El que abans era monarca 

l'últim soldat d'aquesta guerra. 

POLÍTICS 

l'últim iceberg de la terra 

Els polítics, homes grisos 

quan es tracta de la fi del món. 

RENDICIÓ 

ací no hi haurà distincions 
i aquesta pluja no val paraigua 

veu ací com ara es marca 
una tendència de pujades 

i termina per fi entregant 
les claus de l'inestable clima 

de la càlida nit alacantina. 

La menina vol ser guapa 

amb algun nom d'al·legoria 

El cavaller ben estirat 
s'ha portat la mà al pit 
en veure els preus, malgrat 

MENINA 

i porta ací un bon gelat 

deixant així tot tacat. 
que de la calor se li esclafa 

Mira ací el cartell i tria 
el teu sabor preferit 

CAVALLER DE LA MÀ EN EL PIT 

quasi ha pegat un crit. 

de la calor que tens al pit. 

Doncs ara està tot molt car 
amb la desgràcia del clima 
i els preus s'ha de barallar 

en la lectura de premis. 

CRIT 

cremant així els cors al vent 

En Fogueres un bes ardent 

sent d'amor una marea 

es torna una gran obra d'art 

O pega un crit amb mal geni, 

i mai s'abaixa ací la guàrdia 

com una rondalla comptada 
rep ací un bes la "bellea" 
enllestida com una fada 

per a menjar-se una "miga" 

de la gran nit de sant Joan 

El comissionat histèric 

anant des del cap fins al piu. 

als premis és com es viu 

o se'n va cap al manicomi. 

SENSE FOGUERES NO HI HA BES 

Doncs la festa amb taquicàrdia 





Bellesa Infantil 2023

Lucía Fernández i Gerona 

Bellesa Infantil 2023

Lucía Fernández i Gerona 





Dama d’Honor Infantil 2023

Valeria Rizzo i Gómez 

Dama d’Honor Infantil 2023

Valeria Rizzo i Gómez 





FOGUERA INFANTIL CALVO SOTELO 2023 

Artista: Vicente Giner i Sánchez 
Títol: El món divers 
Categoria: Segona 

Viatjant cap a l'orient, van presenciar l'espectacular Any Nou Lunar a la Xina, i el van 
representar com un bell drac muntat per un xiquet que porta el fanalet amb la llum del 
sol naixent. 

Anant cap al sud, van visitar Àfrica on es van deixar portar per l'alegre ritme de la 
sabana. 

A Europa, van visitar part d'Espanya i també França, Anglaterra i Grècia i no se'ls va 
oblidar muntar en góndola a Venècia. 

Tornant al sud, van veure els curiosos i quasi extints coales a Austràlia i abrigant-se a 
l'Antàrtida van veure la trista situació dels pingüins, que ja no sols perden la seua casa 
per l'escalfament global, també els ataca la perillosa grip aviària. 

Buscant una història més bonica a Amèrica, van veure el romanç entre una índia i un 
vaquer, el qual estava disposat a baixar la Lluna del cel per a regalar-li-la. 

Un dia Luca i Maria van decidir viatjar per tota la Terra i basant-se en totes les seues 
experiències han construït un gran diorama per a donar conéixer als xiquets i xiquetes 
d'Alacant les meravelles d'aquest món divers. 

Després de passar fred de nou visitant els esquimals, van tornar a casa, al seu Alacant, 
per a, amb aquesta foguereta, resumir aquest bell viatge. 





Comissionats d'Honor Perpetus 
Encarnita Soler i Alavés 

Enrique Samper i Bueno 

Foguerer Major Perpetu 
Manuel Peláez i Castillo 

President d'Honor Perpetu 
Francisco Muñoz i Llorens 

Foguerera Major 
Carmen Robles i Pariente 

Soteler Major 
Jorge Mercado i García 

Foguerers d´Honor Infantils 
Barraca Así no Fem Res 

Barraca La Millor de Totes 

Emblema d'Or 
Chary Palomar i Ángel 

Emblema d'Or Infantil 
Sofía Alcaraz i Pire 

Emblemes de Coure 
Elisa Díaz i González, Tomás Pérez i Alarcón, Inma Capó i Camps,

Estrella García i Martínez, Enrique Peláez i Robles, Vicente Giner i Sánchez,
Alejandro Castillo i Arques, Azahra Flores i Morejón, Antonio García i Hinarejos 

INSÍGNIA D'OR DE CALVO SOTELO 

Guadalupe Samper i Alemañ 

EMBLEMES DE LA FEDERACIÓ 2022/2023 

CUADRE D'HONOR 2023 



Mini President  2023

Nicolás

Cerezo i Cuenca 

Daniela

García i Lillo 

Mini Bellesa 2023Mini President  2023

Nicolás

Cerezo i Cuenca 

Daniela

García i Lillo 

Mini Bellesa 2023



Padrina del Foc  2023

Macarena Peláez i García 
Padrina del Foc  2023

Macarena Peláez i García 



Padrina d'Honor Infantil  2023

Alba Rizzo i Gómez 
Padrina d'Honor Infantil  2023

Alba Rizzo i Gómez 



BARRACA LA MILLOR DE TOTES 

President: Joaquín García i Parodi 



BARRACA ASÍ NO FEM RES 

President: Luis Manuel Salvador Marín 



FOGUERA GERMANA LILLO JUAN

President: David Fuentes i Moreno 

Belleses 2023Belleses 2023

Carla Sánchez i Martínez Carla Sánchez i Martínez Marina Corredor i Gómez Marina Corredor i Gómez 





FALLA GERMANA COMTE SALVATIERRA
CIRIL AMORÓS, MERCAT DE COLÓN

Falleres Majors 2023Falleres Majors 2023

Lola López i Flor Lola López i Flor Celia Fuster i Pallá Celia Fuster i Pallá 

President: Vicente Fuster i Morales 





UN NOU AGERMANAMENT 

Als voltants del mercat de Colón i en les albors del passat segle XX, en una època en la 
qual encara existien pròximes a la Gran Via algunes séquies i fins i tot trossos d'aqueixa 
horta hui quasi desapareguda, ha anat desenvolupant-se amb el discórrer del temps 
aqueix nou barri, el nostre, que coneixem com l'Eixample. 

1916 aqueix és l'any… ací comença tot. 

Una falla a l'Eixample 

Al març es plantava la nostra primera falla a l'ombra d'un Mercat de Colón quasi acabat 
perquè la seua inauguració va ser al desembre d'aqueix mateix any. La història de tots 
dos ha discorregut paral·lela en el temps. 

Era el 10 de març de 1916, i el Sr. Jaime Tuset Ripoll, en el seu propi nom i en el d'altres 
veïns del carrer de Ciscar, que així es deia llavors el carrer del Comte Salvatierra, va 
sol·licitar a l'Ajuntament el permís per a plantar una falla en aquest carrer. 

A nivell de la nostra falla, no ens consta que es plantara cap altre monument, fins a 
l'any 1921, en què Manuel Fuster, cofundador de la nostra falla, al costat de Jaime Tuset, 
va presentar a l'Ajuntament la documentació necessària perquè els veïns dels carrers 
de Ciscar – Blanquells, o el que hui seria Comte Salvatierra - Martínez Ferrando, 
pogueren plantar la seua segona falla al nostre barri, i el mateix va fer el 1922 i de nou, el 
1923, ara ja amb el càrrec de president de la Falla Comte Salvatierra de Alava – Mercat 
de Colón 

I és un fet que la "plantà" d'aquest monument, guanyador del Primer Premi de totes 
les categories, va venir a marcar un abans i un després en la història de les falles. 

L'any 1931, la falla que portava per lema "Els set pecats capitals", obra de Vicent Benedito 
i més coneguda popularment com la falla de "La Tortà", l'autor del llibret, l'original del 
qual conservem, va ser el xativí Alfred Sendín Galiana, establit al nostre barri. 



I l'any següent feia el seu debut en la nostra falla juntament amb Llorens Cano, aquell 
que anava a convertir-se més tard, igual que havia succeït anys arrere amb Regino 
Más, en un altre gran artista: Modesto González, el qual repetiria en la nostra comissió 
en els anys 33, 35 i 36 amb els monuments que portaven per lema respectivament, "La 
conferència del desarmament", "Arròs amb fesols i naps" i "Els gegants de la ciutat 
s'amaguen en un forat", aconseguint sempre destacats premis en la Primera 
Categoria. 

Després de la guerra civil no obstant això, aquella generositat i esperit de sacrifici 
unitari que ens havia fet figurar entre les millors comissions de la ciutat quant a premis 
aconseguits, sembla diluir-se, i en cadascun dels, diguem-ne, pesos forts de la 
comissió, prima el desig, certament egoista, de veure plantada la falla quasi a la porta 
de sa casa. La qual cosa origina tota una sèrie de desavinences i desacords que fan 
que per exemple, l'any 1941, es planten dos monuments en el mateix carrer del Comte 
Salvatierra, un a l'encreuament amb Sorní i l'altre amb la Gran Via. I en els anys 1942 i 
1944, fins i tot, encara es planta un tercer monument, aquest en Jorge Juan. És a dir, tres 
comissions falleres amb els seus tres monuments diferents, un quasi al costat de 
l'altre. I sembla evident que aquesta dispersió, esdevinguda a més en un temps de 
certa penúria econòmica, dificultava considerablement la qualitat d'aquests i 
impossibilitava, per tant, la consecució dels guardons i reconeixements d'antany. 

L'any 43, no obstant això, constitueix en si mateix una excepció significativa i es 
recupera part del perdut prestigi, atés que malgrat plantar-se també falla en Jorge 
Juan, en Comte Salvatierra només se'n planta una, a l'encreuament amb Cirilo 
Amorós. I la comissió, afavorida per una bona gestió i pel fet de comptar amb un 
nombre de components major de l'habitual, aconsegueix, davall la presidència de 
Blas Pérez Llorens, plantar una gran falla: "És xopà fins a la Moma". 

La dura i difícil postguerra 

El 1981 i amb motiu de complir-se el seu Cinquantenari, va ser reproduït íntegrament 
pels germans Ferrer, abstenint-se la comissió de participar en qualsevol mena de 
concurs de Junta Central Fallera per entendre que haguera sigut com una devaluació 
d'aquesta. 



I el 1945, sent president Amadeu Subirats, es va plantar una de les millors falles de 
València, obra de José M. Más, germà de Regino Más, el qual després de la guerra ja 
havia patit la censura en alguns dels seus monuments, havent d'adaptar-se als nous 
temps que corrien. Malgrat la magnificència del monument i donada la fèrria censura 
existent en aquells dies, la falla va ser desqualificada a causa de la crítica exercida 
sobre l'Ajuntament, a més d'imposar-se-li determinades sancions, i tot això va motivar 
que davant el malestar general no es plantara falla durant tres anys. 

Vicente Fuster repeteix l'any següent com a president i la falla, obra de Vicente Martín 
Reva, torna a ser una de les millors de tota València. 

Vicente Fuster Fuster, un gran president d'una saga fallera ben coneguda, encapçala 
en el retorn a la Festa, el 1948, la comissió que aconsegueix el Segon Premi de la 
Primera Categoria, amb un monument plantat per Salvador Rubio. El secretari de la 
comissió era Faustino Ortiz Elvira i l'autor del llibret, Josep M. Bayarri. El lema del 
monument era "Valencia Atracción", i a pesar que estava despullada de qualsevol 
mena de crítica, més aviat tot el contrari per raons òbvies, ha sigut, sens dubte, per les 
seues grans qualitats artístiques, una de les millors falles que mai s'han plantat a la 
nostra ciutat, i més que mereixedora molt possiblement, del Primer Premi aquell 
exercici de 1947-1948. 

A partir dels anys 50 la comissió es troba amb diversos presidents que van alternant-
se en el càrrec, Blas Pérez Llorens, Vicente Fuster Fuster, Salvador Silvestre Sabater, 
José Martínez Agustí…, tots ells de purificada experiència fallera. Però no obstant això i 
per diverses causes que no venen al cas analitzar ací, com seria per exemple l'absència 
de la recerca de noves vies de finançament, qüestió que s'imposava a causa de 
l'encariment dels materials i en conseqüència el sou dels artistes, mesures que sí que 
havien dut a terme altres comissions de similar categoria, la nostra falla ja no 
recuperaria la seua antiga esplendor. 

Salvador Silvestre Sabater s'estrena com a president l'any 1955, plantant-se el 
monument "Médicos y Farmacia en serio y en broma", obra de Benjamín Grau, 
encarregant-se d'aquest els dos anys següents García Albarracín. 



L'any 1958 la nostra comissió, presidida per José Martínez Agustí, ofereix una bona 
mostra del seu esperit de solidaritat i sacrifici igual que altres dotze comissions de 
València, renunciant a plantar falla a conseqüència de la terrible "riuà" que havia patit la 
nostra ciutat a la fi de l'any anterior, i destinant l'import recaptat als damnificats d'aquella. 

L'any 1964 i enmig d'una crisi que s'agreujava per moments, es fa càrrec de la 
presidència Antonio Fuster Mollá, delegat de festejos fins llavors i pertanyent a una de 
les reconegudes sagues ja citades, el qual, malgrat la seua gran il·lusió i obstinació, va 
entropessar ben prompte amb les dificultats que ja portàvem arrossegant des de feia 
temps, ocasionades per l'absència de mesures efectives per a solucionar o almenys 
pal·liar la crisi, agreujada ara a més per diverses causa annexes, com el fet de no 
disposar d'un casal, llogat o propi, on poguérem celebrar les nostres reunions i juntes 
habituals. La qual cosa haguera possibilitat, sens dubte, un major nombre d'afiliats a la 
comissió i augmentat, per tant, les possibilitats d'aquesta. 

I acceptat a la fi com a normal allò que en bona lògica sempre ho havia sigut, és a dir, 
l'ús dels trages dels nostres avantpassats, ja en les seues diferents variants, vam rebre 

L'any següent torna a ser president José Martínez Agustí i aquesta vegada en forma 
efectiva. Iniciador, per cert, d'una altra coneguda saga en la nostra comissió, i durant 
els exercicis següents s'alternen en la presidència persones com José Díaz Estellés o 
els ja citats Salvador Silvestre Sabater i José Martínez Agustí. 

Festa i cultura 

Ara bé, si és ben cert que no havíem aconseguit els èxots d'antany en allò referit al 
monument, essencialment per les causes més amunt citades, sí que hem destacat, i 
molt, en els aspectes festius i culturals. Vam ser, en efecte, de les primeres comissions, si 
no la primera, que vam renunciar a l'ús del trage negre faller, consagrat com a oficial i 
oficialista per Martí Belda en la dècada dels 60, llavors regidor de Fires i Festes i president, 
per tant, de la Junta Central Fallera. I és clar que aquesta decisió nostra d'optar, al principi, 
per les antigues bruses de l'horta, ens originava no pocs problemes a l'hora de desfilar en 
l'ofrena, malgrat la qual cosa cal recordar que sempre acabàvem passant. 



Prèviament i seguint amb el capítol cultural, havíem fundat, l'any 1972, el nostre "Grup 
de Teatre Brusquina", el qual a partir del següent any i davall l'experta direcció de José 
Luis Campos, ja competia en diversos concursos amb reconeguts grups 
independents de l'època, aconseguint quasi sempre notoris guardons i premis, tant 
d'interpretació com de direcció o conjunt. Cenyint-nos a l'aspecte estrictament faller, 
vam participar en diverses ocasions en el concurs de Junta Central Fallera, 
aconseguint diverses vegades el Primer Premi. Tot això a partir de 1973 amb la nostra 
representació de "L'inspector", de Gogol , en versió de Rodolf i Josep Lluís Sirera. Obra 
guanyadora del concurs i que representaríem en més de cent ocasions fins a l'estrena 
de "L'Apol·lo de Bellac ", de Jean Girardoux, a la qual vam incorporar algunes escenes i 
un afegit musical. 

Des del 2007 s'han confeccionat uns llibrets realment valuosos, situant-se sempre en 
el concurs "per la promoció de l'ús del valencià" que organitza la Conselleria de Cultura 
entre els millors. Pel que fa a l'apartat esportiu, el nostre equip de futbol, davall l'impuls 
de Toni Fuster i més tard, de Salvador Silvestre Navarro, va aconseguir en diverses 
ocasions el campionat del seu grup, arribant a disputar la final en el camp del Levante 
U.D. en dues ocasions. En el moment actual els nostres joves participen dignament en 
el campionat de futbol sala que organitza la Junta Central Fallera. 

el 2001 el premi a la falla millor vestida de València, atorgat per la prestigiosa revista 
fallera "Pensat i Fet". 

Estendre'ns en el gran nombre d'obres teatrals que vam escenificar en aquell temps, 
és clar que allargaria en excés aquest capítol sobre la història cultural i festiva de la 
nostra falla. 

I en el conegut concurs de les Creus de Maig, gràcies al treball i imaginació de Juan 
Belda Furió, vam aconseguir el Primer Premi durant tres anys consecutius. Sent 
també, el 1998, la primera comissió a aconseguir el Premi Especial "Paco Domingo". 

En l'època actual i després d'un període de temps en el qual han anat alternant-se en 
la presidència intermitentment persones com Luis Villar, Javier Andrés, Paco Roca, 



Luis Pablo del Río, Carmelo Sánchez, Eduardo Díaz, Jorge Pradas o Vicente Xirivella, i 
treballant cadascú generosament d'acord amb les seues possibilitats, arriba a la 
presidència en l'exercici de 2010/2011, Vicente Fuster Morales, el primer cognom del 
qual ja revela la seua connexió fallera, i amb el qual s'obri un nou parèntesi igualment 
esperançador en l'esdevenir de la nostra falla. Davall la seua presidència, hem 
aconseguit adquirir en propietat un ampli local per a casal i augmentar el nombre de 
membres de la nostra comissió sobrepassant la xifra de 600. 

Tenim l'orgull d'haver viscut que tres de les nostres falleres foren Falleres Majors de 
València i fins a tretze entre xiquetes i senyoretes hagen format part de les Corts 
d'Honor de les Falleres Majors de València. 

Els últims anys s'ha apostat pels monuments i l'infantil, en els últims cinc anys, està en 
la secció especial i el monument gran, en l'anomenada categoria de plata, en la secció 
1aA, aconseguint importants premis. 

En l'actual exercici estem celebrant el Centenari de la nostra comissió amb diferents 
actes i activitats que van començar al mes d'abril de 2022 i amb una en cada mes, 
arribarem a les falles de 2023 complint 100 anys. 



PROGRAMA D'ACTES 

Divendres 2 de Juny 

 20:30 Desfilada del Pregó 

Dissabte 10 de Juny 
 20:00 Desfilada del Ninot; SOM EL 89 

Diumenge 11 de Juny 
 15:00 Menjar de Càrrecs 

 20:00 Homenatge a Foguerers i Barraquers; Plaça d'Espanya 

 14:00 Mascletà en Estels 

 Des de les 8:00 Visita del jurat de la Foguera Infantil 
Dimarts 20 de Juny 

 21:00 Obertura del Racó. Degustació de Bacores i Coca amb tonyina 

Dissabte 17 de Juny 

 23:45 Arribada del Foc; Corte Inglés de la Plaça de la Estrella 

 Des de les 16:00 Veredicte dels Jurats 

Divendres 16 de Juny 

Dilluns 19 de Juny 

 19:00 Entrada de Bandes i Comissions; SOM EL 89 

 14:00 Mascletà en Estels 

 14:00 Mascletà en Estels 

 18:00 Inici de la plantà de les nostres Fogueres 

 Des de les 18:00 Finalització de la plantà i decoració de la Foguera Adulta 



 11:00 Desfilada d'entrega de Premis 

 20:30 Desfilada Folklòrica Internacional 

 8:15 Despertà 

 Des de les 8:00 Visita del jurat de la Foguera Adulta 

 22:00 Preparació de la Cremà 

Divendres 23 de Juny 

25 - 29 de Juny 

 Des de les 16:00 Veredicte del Jurat 
 14:00 Mascletà en Estels 

Dijuns 22 de Juny 

Dimecres 21 de Juny 

 22:00 Revetlla al Racó 

 14:00 Mascletà en Estels 
 19:00 Ofrena de Flors ENS TOCA ESTE DIA 

 8:15 Despertà 
 11:00 Gran Cercavila visitant a Fogueres veïnes 
 14:00 Mascletà en Estels 

 19:00 Ofrena de Flors 

 22:00 Revetlla al Racó 

 22:00 Revetlla al Racó 

Dissabte 24 de Juny 

 14:00 Mascletà en Estels 
 19:00 Cercavila pel districte 

 24:00 Palmera i Cremà de les nostres Fogueres 

 00:00 Focs d'artifici a la platja del Cocó 

Recordeu que cal assistir correctament abillats a les desfilades oficials 
Aquest programa és orientatiu i està subjecte a possibles modificacions. 

































C/. Jerusalem, 16 · Telf. 965 14 70 55
Avda. Miriam Blasco, 3 · Telf. 965 26 44 60
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